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SKUP ZŁOMU
MAKULATURY i METALI KOLOROWYCH
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00
SOBOTA 8:00- 12:00 

biuro@zlom.poznan.pl
tel. 509 174 596 lub 534 611 454

A OKNA A DRZWI A BRAMY
A PARAPETY A ROLETY 

A ROLETKI MATERIAŁOWE 
A MARKIZY A MOSKITIERY 

A STEROWANIE

PROFESJONALNY PARTNER

www.gmyrpol.pl    
gmyrpol@post.pl
Stęszew
ul. Kosickiego 9 
tel./fax: 61 813 56 14
tel. kom: 692 436 416

Opalenica
ul. Wierzejewskiego 40
tel./fax: 61 447 56 08
tel. kom: 602 648 298

Nowy Tomyśl
ul. Ogrodowa 28
tel./fax: 61 442 55 41
tel. kom: 606 205 271

Wolsztyn
ul. Słowackiego 11A
tel./fax: 68 346 93 65
tel. kom: 608 311 016

SPRZEDAŻ WĘGLA I PELLETU
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00, 
SOBOTA 8:00- 12:00  

rbj.sp@wp.pl
tel. 512 306 483 lub 534 611 454

Profesjonalna naprawa telefonów GSM
NATYCHMIASTOWE POŻYCZKI
LOMBARD

www.lombardd.pl
Nowy Tomyśl ul. Piłsudskiego 4
Grodzisk Wlkp. ul. Bukowska 11 tel. 509 408 163

Znajdziesz nas na: www.comland.pl

ODWIEDŹ NAS:

ODWIEDŹ NAS:

fARBY,  TAPETY, fOTOTAPETY

AKCESORIA MALARSKIE

KLEJE, LAKIERY, OKLEINY
LISTWY DEKORACYJNE

KARNISZE, KINKIETY, PŁYTY G–K 

Niałek Wielki 60
64-200 Wolsztyn

(kierunek przystań żeglarska)

tel: 68 384 0773 / hurtownia@izomet.pl

Znajdziesz nas na: www.comland.pl

Szczegóły na str. 10
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Szanowny Panie Prezesie Jarosławie Kaczyński!

Ukazały się już listy wyborcze w tym także lista okręgu wy-
borczego 38 czyli pilskiego. Jakie zdziwienie i zaskoczenie wy-
wołała gdy wśród 18 kandydatów w tym okręgu zabrakło pani 
poseł Marty Kubiak. Sygnały dochodziły do redakcji „Powia-
ty- Gminy” z różnych stron a szczególnie z powiatu wolsztyń-
skiego i grodziskiego. Wyborcy pani poseł byli wręcz oburzeni 
i zapowiedzieli że nie będą głosować na PiS. Zwróciłem się do 
szefa okręgu pilskiego pana posła Krzysztofa Czarneckiego 
o wyjaśnienie braku pani poseł na liście. Przekazał mi oficjal-
nie że wysłał listę  na Nowogrodzką na której była także pani 
poseł Marta Kubiak. Z tego wynika, że usunięcie jej z listy na-
stąpiło na ulicy Nowogrodzkiej u pana prezesa PiS Jarosława 
Kaczyńskiego. 
Zatem proszę  o pilną odpowiedź tak jak jest w ustawie wy-
borczej - dzisiaj sąd jutro odpowiedź. Mogę czekać do 15-go 
września bowiem później muszę oddać gazetę do druku. Dużą 
stratą by było gdyby te zapowiedzi się sprawdziły i PiS-wi 
zabrakłoby głosów do wygrania wyborów. Na zakończenie 
pragnę przypomnieć, ze podczas mojej 20- letniej współpracy 
z posłami m.in. z PiS pan prezes udzielił mi kilku wywiadów do 
„Powiaty- Gminy”

Łączę pozdrowienia -redaktor
Franciszek Gwardzik

P.S. Czekałem na odpowiedź od pana prezesa Jarosława Kaczyńskiego dotyczącą listy 
z okręgu 38 do dnia 20-go września. Niestety nie otrzymałem żadnej odpowiedzi mimo 
że wysłałem pismo z doręczeniem osobiście do rąk pana prezesa Jarosława Kaczyńskie-
go za co zapłaciłem 36 złotych. M
oje pytanie w dalszym ciągu brzmi: Dlaczego  pominięto panią poseł Martę Kubiak na 
liście z okręgu wyborczego 38? Partia PiS ma w nazwie wyraz „Sprawiedliwość” więc 
w przypadku pani poseł gdzie ona jest?

Pismo do prezesa PiS 
Jarosława Kaczyńskiego

Szanowni Państwo, 
drodzy przyjaciele.

7 września ogłoszono kandy-
datów na kolejną kadencję 
Sejmu RP. Jak widzicie, nie 
ma mnie na listach. Nie jest to 
dla mnie niespodzianką. Od 
jakiegoś czasu docierały do 
mnie przesłanki, że właśnie 
tak będzie. Miałam do wyboru 
rozpocząć działania, by mimo 
wszystko na liście znalazło 
się moje nazwisko lub dalej 
zajmować się sprawami mi 
bliskimi, wykonując mandat 
poselski, będąc wśród drama-
tów i radości w naszych Ma-
łych Ojczyznach, pomagając 
tam, gdzie mogę do samego 
końca. Nietrudno się domy-
ślić, jaką drogę obrałam. Czas 
przedwyborczy był dla mnie 
szczególnie trudny z jeszcze 
jednego powodu. Zmagałam 
się z ciężką chorobą mojego 
Taty, co oznaczało, że chcia-
łam być w tych trudnych 
chwilach przy nim i odciąć się 
od wyścigu szczurów, w któ-
rym wszyscy biegną po jak 
najlepsze miejsca na listach. 
Niestety kilka dni temu czas 
mojego Taty dobiegł końca. 
Chciałabym, by był dalej przy 
mnie. Uwielbiałam to, w jaki 
sposób puentował rzeczywi-

stość i wspierał mnie. Z dru-
giej strony cieszę się, że nie 
musi patrzeć na to, co dzieje 
się dzisiaj w polityce.

Chcę zaznaczyć, że nikt z par-
tii do tej pory nie kontaktował 
się ze mną. Nie dowiedziałam 
się, dlaczego nie ma mnie na 
listach, nikt nie wyjaśniał, 
skąd taka decyzja. Wiem 
z różnych źródeł, że wszyst-
kich innych posłów w podob-
nej sytuacji o tym informo-
wano. Jak to nazwać? Sami 
Państwo oceńcie. Oznacza to 
tylko jedno - komuś bardzo 

zależało, bym nie wystarto-
wała jako kandydat na posła 
kolejnej kadencji. Kto? Tego 
możecie się Państwo sami do-
myślać. Zwłaszcza ci, którzy 
znają klimat jaki u nas panuje 
i wojnę o jak najlepsze miejsce 
na liście, która się tutaj toczy. 
Starałam się być ponad tym 
i myślę, że mi się udało, czego 
efekt dzisiaj możemy zoba-
czyć wszyscy.
Wiele razy pytano mnie 
o mojego męża i próbowano 
nachalnie dowiedzieć się jak 
najwięcej o mojej rodzinie. 
Osobiście jednak robiłam 
wszystko, by chronić moich 
bliskich przed polityką, a ta, 
jak doskonale wiemy, nie ma 
zasad. To ważne zwłaszcza 
z perspektywy gróźb, jakie 
otrzymywałam. Grożono mi 
gwałtem, poćwiartowaniem 
żywcem czy nawet polaniem 
kwasem. Czy się bałam? Nie. 
Wiedziałam, że wykonuję 
dobrą robotę i znajduje się 
w miejscu, w którym powin-
nam być. Ponad cenę własne-
go życia i zdrowia. Chciałam 
oszczędzić mojej rodzinie 
tego, co dzisiaj nazywamy 
polityką.

Pragnę zaznaczyć, że nicze-
go nie żałuję. Zawsze byłam 

blisko ludzi, silnie wspierając 
zwłaszcza Ochotnicze Straże 
Pożarne. Nie bez przyczyny 
utarło się w regionie powie-
dzenie: „pani poseł od stra-
żaków”. Kiedy występowałam 
w mediach, a w ostatnim 
czasie było to częstym zja-
wiskiem, zawsze mówiłam 
z serca, z pełnym przekona-
niem, ponieważ moje war-
tości pozostają niezmienne, 
a serce bije po prawej stronie. 
To się nie zmieniło. Po latach 
pełnienia tego pięknego urzę-
du wierzę w Polskę i Polaków 
jeszcze bardziej, ponieważ 
na własnej skórze doświad-
czyłam siły i energii, która 
zmienia rzeczywistość. Siły, 
którą nosi w sobie każdy Po-
lak, a czasem potrzeba było 
odrobinę zachęty, by tę ener-
gię uwolnić.

Jeśli ktoś pyta co dalej, to od-
powiem - czas pokaże. Póki 
co jest za wcześnie, aby po-
dejmować konkretne decyzje. 
Dziękuję wszystkim, którzy 
mnie wspierali, byli mi życz-
liwi, jest was wielu a wasza 
energia dodawała mi sił na 
każdym kroku. Wiem, że je-
stem dalej gotowa do dzia-
łania. O każdej porze dnia 
i nocy.

Oświadczenie poseł Marty Kubiak
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zestawy wypoczynkowe / systemy/ sypialnie
stoły i krzesła / meble kuchenne 

meble młodzieżowe
meblościanki

P.W MELBEX  M.W Łukaszewscy
Wolsztyn ul. Przemysłowa 7   

www.melbex.pl   biuro@melbex.pl   tel. 68 347 13 58   czynne: Pn - Pt: 10 - 18   So: 10 - 14
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Ministerstwo Zdrowia ogło-
siło wyniki konkursu wspie-
rającego finansowo szpitalne 
oddziały ratunkowe ze środ-
ków Funduszu Medycznego. 
– Rozstrzygnięcie naboru 
i realizacja inwestycji ozna-
cza skrócenie czasu ocze-
kiwania na pomoc, zwięk-
szenie komfortu pacjentów 
oraz poprawę bezpieczeń-
stwa i efektywności udzie-
lanych świadczeń. To duży 
krok w naszych staraniach 
o lepszą opiekę zdrowotną 
w regionie – podkreśla pilski 
poseł, wiceminister rozwoju 
i technologii Grzegorz Pie-
chowiak.

Prowadzone przez powiaty 
placówki medyczne otrzyma-
ją fundusze na przebudowy 
i modernizacje SOR, a także 
doposażenie oraz wsparcie 
pracowni diagnostycznych 
współpracujących z SOR. 
Łączna kwota dotacji dla 7. 
szpitali w regionie pilskim 
wyniesie 51 743 328 zł. Wspar-
ciem ze środków subfundu-
szu modernizacji podmiotów 
leczniczych objęte będą 152 
projekty w całej Polsce. Inwe-
stycje zostaną zrealizowane 
do 2025 r.

Najwyższą kwotę wsparcia 
spośród szpitali w naszym 
regionie – 14 241 000 zł – 
otrzymał Szpital Powiatowy 
w Szamotułach. 5 560 680 

zł przyznano dla szpitala 
w Nowym Tomyślu. Z kolei  
9 239 003 zł na poprawę ja-
kości świadczonych usług 
medycznych w SOR otrzymał 
Szpital Specjalistyczny w Pile 
im. Stanisława Staszica.

Kwota 7 897 645 zł z Fun-
duszu Medycznego została 
również przyznana szpitalo-
wi w Wągrowcu. Dla Szpita-
la Powiatowego im. Alfreda 
Sokołowskiego w Złotowie 
wyasygnowano 5 245 000 zł. 
Szpital Powiatowy im. Jana 
Pawła II w Trzciance otrzyma 
6 680 000 zł, zaś 2 880 000 zł 
trafi do szpitala w Między-
chodzie.

Dzięki przekazanym środ-
kom, przede wszystkim 
można spodziewać się po-
prawy komfortu pacjentów 
przebywających na SOR oraz 
skrócenia czasu oczekiwania 
na udzielenie pomocy i roz-

poczęcie dalszego leczenia. 
Zakup nowoczesnego sprzę-
tu medycznego poprawi bez-
pieczeństwo i efektywność 
udzielanych świadczeń.

– Warto podkreślić, że 
Fundusz Medyczny powstał 
dzięki inicjatywie legisla-
cyjnej prezydenta Andrzeja 
Dudy, a od dziś staje się istot-
nym narzędziem wsparcia 
dla SOR w całej Polsce. Od-
działy te odgrywają ogromną 
rolę – trafiają tam pacjenci 
w nagłej, często bardzo trud-
nej sytuacji – podkreśla poseł 
Grzegorz Piechowiak. I do-
daje: – Duża ilość projektów, 
które zostaną objęte wspar-
ciem, a także zwiększenie 
kwoty środków przezna-
czonych na dofinansowanie 
do kwoty półtora miliarda 
złotych, pokazują, że nasze 
potrzeby zdrowotne są trak-
towane priorytetowo.

Kształcą w takich zawo-
dach jak krawcowa, kucharz, 
ogrodnik czy koszykarz-ple-
cionkarz. 8 września poseł, 
wiceminister rozwoju i tech-
nologii Grzegorz Piechowiak 
odwiedził prowadzony przez 
Ochotnicze Hufce Pracy 
Ośrodek Szkolenia i Wycho-
wania w Chraplewie w powie-
cie nowotomyskim. Podczas 
wizyty Piechowiak zapoznał 
się z potrzebami i bazą loka-
lową ośrodka. Fundamenty 
zawodowej przyszłości kła-
dzie tam około 100 młodych 
wychowanków.

Tego samego dnia Grze-
gorz Piechowiak odwiedził 
powiat wolsztyński. – Bar-
dzo cenię sobie współpracę 
z samorządem wolsztyń-
skim, gdzie mogłem obej-
rzeć inwestycje realizowane 
dzięki wsparciu z Rządowe-
go Programu Inwestycji Stra-
tegicznych. Program ten 
rozwija nasze miejscowości 
i tworzy nowe perspektywy. 
Dlatego tak istotne jest, aby 
kontynuować tę współpracę 
z samorządami i dążyć do 
jeszcze większych inwestycji 
na rzecz naszych miejscowo-
ści – podkreśla poseł.

Grzegorz Piechowiak roz-

mawiał również o rozwoju 
i koniecznych inwestycjach 
w Domu Pomocy Społecznej 
w Wolsztynie, który prowa-
dzony jest przez Zgroma-
dzenie Sióstr Miłosierdzia 

Świętego Wincentego a Pau-
lo. Spotkał się tam z siostrą 
dyrektor Anną Buziak. Z pla-
cówki korzysta około 80 se-
niorów wymagających cało-
dobowej opieki.

Prawie 52 mln zł dla szpitali w regionie Wiceminister Piechowiak odwiedził 
Hufce Pracy

Program „Rozświetlamy Pol-
skę” to nowa rządowa ini-
cjatywa, która przyspieszy 
modernizację infrastruktury 
oświetlenia dróg na terenie 
całej Polski. Nabór wniosków 
rozpocznie się 28 sierpnia. 
W puli jest ponad miliard zło-
tych.

Program dotyczy moder-
nizacji infrastruktury oświe-
tlenia dróg na terenie całego 
kraju – wymiany istniejących 
opraw. Skutecznym rozwią-
zaniem jest wybór wysoce 
energooszczędnego oświe-
tlenia LED, zsynchronizowa-
nego z innowacyjnymi syste-
mami zarządzania.

– Oświetlenie typu LED 
charakteryzuje się długą 
żywotnością i niskim zuży-
ciem energii. Zmiana opraw 
pomoże samorządom wyge-
nerować oszczędności, które 
będzie można przeznaczyć 
na realizację innych projek-
tów. Dzięki poprawie jako-
ści oświetlenia na drogach, 
zwiększy się także bezpie-
czeństwo i komfort miesz-
kańców. Nie bez znaczenia 
są także kwestie związane 
z ochroną środowiska – mówi 
wiceminister rozwoju i tech-
nologii Grzegorz Piechowiak.

Szacowana ilość opraw 
oświetlenia drogowego 
w Polsce wynosi około 3,4 

mln. Przeważająca większość 
z nich to energochłonne 
oświetlenie sodowe o mocy 
od 50 do 400 wat. Na potrze-
by oświetlenia zużywane 
są około 3 terawatogodziny 
(TWh) energii elektrycznej 
rocznie.

– Zachęcam samorządy 
do aktywnego uczestnic-
twa w programie i składania 
wniosków. Szacuje się, że 
dzięki programowi gminy 
zaoszczędzą ponad 1 mld zł 
w ciągu roku, nastąpi rów-
nież redukcja emisji dwu-
tlenku węgla o 1,3 mln ton 
i zużycia energii o 1,58 TWh 
– podkreśla wiceminister 
Grzegorz Piechowiak.

Nowe światło dla gmin
Samorządy – gminy miej-

skie, gminy miejsko-wiej-
skie i wiejskie oraz związki 
międzygminne – będą mo-
gły wnioskować o wsparcie 
z programu „Rozświetlamy 
Polskę” już od 28 sierpnia. 
Nabór zostanie przeprowa-
dzony w ramach dziewiątej 
edycji Rządowego Programu 
Inwestycji Strategicznych. 
Jego operatorem jest Bank 
Gospodarstwa Krajowego, 
a budżet to około 1 mld zł.

Poziom dofinansowania 
dla samorządu wyniesie 80% 
wartości inwestycji, przy 
wkładzie własnym gminy na 
poziomie 20%. Maksymal-
na kwota dofinansowania, 
o jaką będzie mogła wniosko-
wać gmina, wynosi 4 mln zł. 
Nabór wniosków potrwa do 
18 września.

Nowoczesne  
i energooszczędne
Technologia oświetlenia 

LED charakteryzuje się niż-
szym zużyciem energii w po-
równaniu do oświetlenia tra-
dycyjnego. Pozwala to na 
znaczne zmniejszenie kosz-
tów związanych z rachun-
kami za energię elektryczną. 
Lampy LED mają również 
dużo dłuższą żywotność niż 
tradycyjne źródła światła. To 
z kolei przyczyni się do obni-
żenia kosztów ponoszonych 
przez gminy na utrzymanie 
i konserwacje oświetlenia.

Nowoczesne oprawy, które 
będą montowane nad droga-
mi, oferują możliwość dosto-
sowania natężenia światła, 
co pozwala na lepszą widocz-
ność i zwiększa bezpieczeń-
stwo użytkowników dróg. 
Zastosowanie nowoczesnych 
rozwiązań w zakresie inteli-
gentnego sterowania to także 
polepszenie jakości oświetle-
nia.

– Wprowadzenie nowo-
czesnego oświetlenia to 
możliwość wykorzystania 
sieci do przesyłu danych, in-
ternetu rzeczy, monitoringu 
zanieczyszczenia powietrza, 
montowania urządzeń do 
nadzoru ruchu i miejsc par-
kingowych oraz montowania 
prostych stacji ładowania 
pojazdów. To może być po-
czątek rewolucyjnych zmian, 
które pozwolą na stworzenie 
prawdziwego Smart City na-
wet w najmniejszej gminie 
w Polsce – dodaje wicemini-
ster Grzegorz Piechowiak.

Startuje program „Rozświetlamy Polskę”

Szacowana ilość 
opraw oświetlenia 
drogowego w Polsce 
wynosi około 3,4 mln

„

Rozwój i inwestycje powiatu 
grodziskiego to temat roz-
mów ze starostą Mariuszem 
Zgaińskim.

Jak zadeklarował poseł 
jednym z priorytetów na naj-
bliższy czas będzie budowa 
zaplecza sportowego Zespo-
łu Szkół Technicznych im. 
Eugeniusza Kwiatkowskiego 
w Grodzisku Wielkopolskim 
– dla obiektów zlokalizowa-
nych w rejonie ulicy Nowy 
Świat.

– Jako poseł tej ziemi do-
łożę wszelkich starań, aby 

powiat grodziski otrzymał 
wsparcie rządowe na realiza-
cję tego zadania – powiedział 
Grzegorz Piechowiak.

Wizytę dopełniło spotka-
nie z właścicielem i zarządem 
klubu sportowego Warta Po-
znań, który domowe mecze 
(z uwagi na brak stadionu 
w Poznaniu) rozgrywa na 
stadionie w Grodzisku Wiel-
kopolskim i właśnie tam 
uruchomił Akademię Warty 
Poznań – ośrodek szkolenio-
wy dla młodych adeptów pił-
ki nożnej.

Poseł Grzegorz Piechowiak
w Grodzisku Wlkp.
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Dr Andrzej Grzyb – Wielko-
polanin, pasjonat historii 
oraz regionalizmów kultu-
rowych i kulinarnych, poli-
tyk Polskiego Stronnictwa 
Ludowego. Absolwent: Li-
ceum Ogólnokształcącego 
w Ostrzeszowie, Wydziału 
Ogrodniczego Akademii Rol-
niczej – studia interdyscypli-
narne prowadzone również 
na wydziale Biologii Uniwer-
sytetu im. Adama Mickie-
wicza. Absolwent Wyższej 
Szkoły Bankowej w Poznaniu. 
Tytuł doktorski obroniony na 
Uniwersytecie Ekonomicz-
nym w Poznaniu – rozprawa 
doktorska nt. współczesnych 
problemów biogospodarki 
w świetle doświadczeń wy-
branych krajów Unii Euro-
pejskiej. Laureat rankingu 
„Polityki” - 10 najlepszych 
i najbardziej pracowitych po-
słów w 2008 roku, doceniony 
m.in. ‚...za spokój i próby szu-
kania rozwiązań kompromi-
sowych’:)

Zawodowo:  Poseł na Sejm 
X, II, IV, V i VI, IX kaden-
cji. Parlament Europejski: 
Współprzewodniczący Par-
lamentarnego Komitetu Sto-
warzyszenia Sejm RP – Parla-
ment Europejski 1996 – 1997, 
Obserwator w PE 2003-2004 
i Poseł do PE 1 maja 2004 – 19 
lipca 2004 oraz od 2009 r. (VII 
kadencja PE) i od 2014 r. (VIII 
kadencja PE) do 2019r. Sejm 
RP: Poseł na Sejm 1989-1991, 
1993-1997, 2001-2009, od 
2019r. i nadal. Od 2019r. czło-
nek Komisji Ochrony Środo-
wiska, Zasobów Naturalnych 
i Leśnictwa, Komisji ds. UE, 
Podkomisji ds. Transforma-
cji Energetycznej, Podkomisji 
stałej do spraw wykorzysta-
nia środków pochodzących 
z Unii Europejskiej, Podkomi-
sji stałej do spraw monitoro-

wania gospodarki odpadami, 
Wiceprzewodniczący Pod-
komisji stałej ds. Konferencji 
o przyszłości Europy.

Prezes Zarządu Woje-
wódzkiego PSL Woj. Wiel-
kopolskiego, członek Rady 
Naczelnej PSL i Naczelnego 
Komitetu Wykonawczego 
PSL. Współzałożyciel i wi-
ceprezes Związku Powiatów 
Polskich, członek polskiej de-
legacji do Zgromadzenia Par-
lamentarnego Rady Europy. 
Funkcję posła po raz pierw-
szy sprawował z ramienia 
Zjednoczonego Stronnictwa 
Ludowego w latach 1989-1991 
w tzw. Sejmie kontraktowym. 
Ponownie był wybierany 
w 1993, 2001 i 2005. W Sejmie 
V kadencji był zastępcą prze-
wodniczącego Komisji do 
Spraw Unii Europejskiej oraz 
członkiem Komisji Spraw Za-
granicznych.

W wyborach parlamentar-
nych w 2007 po raz piąty uzy-
skał mandat poselski, otrzy-
mując w okręgu kaliskim 15 
640 głosów. W wyborach do 
PE w 2009 uzyskał z Wielko-

polski 28 546 głosów, w 2014r. 
do PE niezmiennie z Wielko-
polski 26 805 głosów, w 2019r. 
startując z list Koalicji Oby-
watelskiej z miejsca 3 nie uzy-
skał mandatu. W wyborach 
do Sejmu w 2019r. uzyskał 
mandat z listy PSL zyskując 
21 214 głosów.

W VI kadencji Przewodni-
czący Sejmowej Komisji ds. 
Unii Europejskiej. W latach 
1999-2001 pełnił funkcję sta-
rosty powiatu ostrzeszow-
skiego. Zasiada w Parlamen-
tarnym Zespole Strażaków, 
należy do Kurkowego Brac-
twa Strzeleckiego w Ostrze-
szowie. Został odznaczo-
ny Krzyżem Kawalerskim 
Orderu Odrodzenia Polski, 
Brązowym i Złotym Krzy-
żem Zasługi oraz Legią Ho-
norową V klasy. Specjalista 
w dziedzinie bioekonomii, 
ekonomii, bioenergii, gospo-
darki cyrkularnej. Panelista 
podczas licznych kongresów, 
webinariów dot. ochrony śro-
dowiska, bioekonomii, bio-
gospodarki, także w języku 
angielskim.

Dr Andrzej Grzyb – najbardziej 
pracowity poseł kadencji

KATARZYNA

KRETKOWSKA

2
3na liście nr

 do Sejmu RP

UCZCIWA, 

BEZKOMPROMISOWA,

ZAWSZE Z LUDŹMI

dr Andrzej 
Grzyb 

poseł na Sejm RP 
Klub Parlamentarny 
Koalicja Polska – PSL, 
UED, Konserwatyści
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Szanowni Państwo, 

Dlaczego Prawo i Sprawiedliwość? Bowiem 
udało się nam wspólnie zrobić tak wiele dla Wa-
szego regionu. Co takiego? To na przykład tyl-
ko niektóre inwestycje w powiecie kościańskim 
i gminach, dzięki którym widać rozwój naszych 
małych Ojczyzn, a są to:

Gmina Krzywiń: 
Kompleksowa rewitalizacja miejscowości Jerka
Wartość inwestycji: 11 599 727,00 zł
Wartość dofinansowania ze środków krajo-
wych: 9 859 767,95 zł
Program Inwestycji Strategicznych- Polski Ład

Rozbudowa sieci wodno-kanalizacyjnej w Gmi-
nie Krzywiń w miejscowościach: Krzywiń, Ci-
chowo, Lubiń, Rąbiń- Łuszkowo z przebudową 
stacji uzdatniania wody.
Wartość inwestycji: 4 717 941,00 zł
Wartość dofinansowania ze środków krajo-
wych: 4 482 044,00 zł
Program Inwestycji Strategicznych- Polski ład

Gmina Kościan   
Budowa ulicy Polnej, Leśnej i Wiejskiej w No-
wym Luboszu
Program Inwestycji Strategicznych- Polski Ład
Gmina Kościan (gm. wiejska), pow. kościański, 
woj. wielkopolskie  
Wartość inwestycji: 4 900 000,00 zł
Wartość dofinansowania ze środków krajo-
wych: 4 655 000,00 zł

Miasto Kościan 
Kompleksowa termomodernizacja Szkoły Pod-
stawowej nr 1 z salą gimnastyczną w Kościanie 
Program Inwestycji Strategicznych- Polski ład
Gmina Kościan (gm. wiejska), pow. kościański, 
woj. wielkopolskie  
Wartość inwestycji: 7 450 000,00 zł
Wartość dofinansowania ze środków krajo-
wych: 7 073 468,00 zł
Przebudowa ul. Marcelego Żółtowskiego 
w Kościanie
Program Inwestycji Strategicznych- Polski Ład
Gmina Kościan (gm. wiejska), pow. kościański, 
woj. wielkopolskie  

Wartość inwestycji: 1 439 000,00 zł
Wartość dofinansowania ze środków krajo-
wych: 1 367 050,00 zł

Gmina Śmigiel
Przebudowa ciągu dróg gminnych - ul. M. Ko-
nopnickiej, Północnej i Kościańskiej w Śmiglu 
oraz Zjazdowej w Koszanowie 
Program Inwestycji Strategicznych- Polski Ład
Gmina Śmigiel, pow. kościański, woj. wielkopol-
skie  
Wartość inwestycji: 4 733 700,00 zł
Wartość dofinansowania ze środków krajo-
wych: 4 497 015,00 zł

Powiat Kościański 
Budowa Centrum Kształcenia Praktycznego 
przy Zespole Szkół Ponadpodstawowych im. F. 
Ratajczaka w Kościanie wraz z wyposażeniem
Program Inwestycji Strategicznych- Polski Ład
Przewidywana wartość Inwestycji (w PLN): 
11.000.000,00
Kwota wnioskowanych środków (w PLN): 
9.350.000,00
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Kandydat na posła RP z Waszej okolicy
Maria Jolanta Piosik, kandyduję w wyborach do Sejmu RP z listy PiS, pozycja 13. 

Od urodzenia mieszkam w Wolsztynie. Jestem nauczycielem edukacji wczesnoszkolnej, 
przedszkolnej i informatyki z 41 stażem pracy, od kilkudziesięciu lat pracuję w Szkole 

Podstawowej nr 3 w Wolsztynie. Jeśli zostanę posłem będę pamiętać o mojej małej ojczyźnie. 
Postaram się również wykorzystać moje doświadczenie zawodowe i powalczyć o sprawy nauczycieli.

W dniach 2-3 .09.2023 roku 
odbył się w Poznaniu XV 
KONGRES KOBIET pod ha-
słem  KOBIETY MAJA GŁOS 
na terenie MTP Sala Ziemia. 
Już po raz drugi Kongres od-
był się w Poznaniu. Obec-
nych było ponad 5 000 kobiet 
z całego kraju i z Ukrainy. 
Był obecny gabinet cieni na 
czele z premier Danutą Hub-
ner w  składzie; Agnieszka 
HOLAND, Małgorzata Śro-
da, Małgorzata Fuszara, Ewa 
Sufin-Jacguemat, Agnieszka 
Graczyk-Szuster, Bogusława 
Matuszewska, Katarzyna

Duczkowska-Małysz, Ewa 
Rumińska-Zimny. Całość  
prowadziła  Henryka Boch-
niarz. Zaczęło się od hymnu 
państwowego odśpiewanego 
przez całą salę na stojąco.

Były panele równoległe 
w poszczególnych salach. 
Tematy poruszane to; alarm 
dla edukacji i praw dziecka, 
grzeczne już byłyśmy-prawi-
cowy autorytaryzm i gniew 
kobiet, były strefy NGO, 
porady zdrowotne, porady 
psychologiczno-prawne, wy-
stawy poświęcone kobietom. 
Rok 2023 poświęcony jest 
wielkim kobietom polskim; 
hrabinie Zamoyskiej i Szym-
borskiej. Kobiet jest w Polsce 
52 % mieszkańców, a w Sej-
mie tylko 17 % a w Senacie 
jeszcze mniej. 

Kongres był ciekawy, a naj-
bliższe lata pokażą co kobiety 
będą wprowadzać i jak żyć 
w Polsce.   

Tekst: Zygmunt Tomkowiak
Fot. Hieronim Dymalski 

XV KONGRES KOBIET

Grupa wolontariuszy 
i uczestnicy WTZ z Rako-
niewic brali udział w cyklu 
spotkań warsztatowych w ra-
mach projektu pn.”DECYDU-
JESZ- ZYSKUJESZ”. Projekt 
trwał od 24.05.23 do 31.08.23. 
W ciągu spotkań odbyły się 
między innymi „Warszta-
ty z zielenią”, „Warsztato-
wy zawrót głowy”, „Zajęcia 
z tamtych lat”, „Megazagad-
ka”, „Drewniany warsztat 
talentów”. Młodzież ze Szkol-
nego Koła Wolontariatu ze 
Szkoły Podstawowej z Rako-
niewic wspólnie z osobami 
z niepełnosprawnościami 
z WTZ zdobyli umiejętno-
ści manualne, ale również 
integrowali się poprzez pro-

wadzone zajęcia grupowe. 
Zrealizowane zadania umoc-
niły zbudowane relacje, a dla 
wolontariuszy dały doświad-
czenie i naukę jak realizować 
zadania z osobami niepełno-
sprawnymi. Efektem projek-
tu było współdecydowanie, 
zdobyte doświadczenie w za-
kresie wolontariatu, animacji 
oraz stworzenie wiatki.

Projekt zrealizowany zo-
stał dzięki dofinansowaniu 
Centrum PISOP ze środków 
Narodowego Instytutu Wol-
ności- Centrum Rozwoju 
Społeczeństwa Obywatel-
skiego ze środków Programu 
Fundusz Inicjatyw Obywatel-
skich NOWEFIO na lata 2021-
2030.

Projekt WTZ w Rakoniewicach

PRODUKCJA OKIEN 
I DRZWI Z PCV

ROLETY ZEWNĘTRZNE, SZYBY 
ZESPOLONE, SZKLARSTWO

RAtY!
CENY KONKURENCYJNE

P.H.U. „KUBA”  Ewa Paschke
Wolsztyn, ul. Poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

PRZY MłYNIE
BIStRO
Catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
Buk, ul. Dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837

PIEKARNIA CUKIERNIA EUGENIUSZA KOCIKA 
w Rakoniewicach Plac Powst. Wlkp.

ZAPAMIĘTAJ CENY KONKURENCJI - DAMY CI WIĘCEJ!

ul. Zachodnia 10 
Nowy Tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUP SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

wsad/niewsad 
blacha
puszka

SKUP ZłOMU
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Dnia 5 września 2023 r., 
o godzinie 14:00, odbyło się 
oficjalne otwarcie wybudo-
wanych ulic: Hołogi, Koszy-
kowej oraz Zaułek w centrum 
Nowego Tomyśla. 

Uroczystego przecięcia 
wstęgi dokonali: Włodzimierz 
Hibner – Burmistrz Nowego 
Tomyśla, Adrianna Zielińska – 
Zastępca Burmistrza, Elżbieta 
Helwing, która jako wielolet-
nia dyrektor Zespołu Szkół nr 
2 im. dra Kazimierza Hołogi 
opowiedziała kilka słów o pa-
tronie ulicy, Henryk Helwing 
– były Burmistrz Nowego 
Tomyśla, Krzysztof Kubicki – 
właściciel firmy Qbruk, która 
wykonała inwestycję, Marcin 
Kuciak – projektant wybudo-

wanych ulic oraz Anna An-
drzejczak i Łukasz Czaplicki, 
reprezentujący Wydział Infra-
struktury i Drogowy Urzędu 
Miejskiego w Nowym Tomy-
ślu, a także mieszkańcy ulic: 
Hołogi, Koszykowej i Zaułek.

Na zakończenie odbył się 

krótki spacer wybudowany-
mi ulicami, a na mieszkań-
ców czekały pamiątkowe 
gadżety.

Prace budowlane rozpo-
częły się pod koniec marca 
br., a inwestycja kosztowała 
niemal 2,8 mln złotych.

SENIOR TAXI to bezpłatne 
usługi transportowe, świad-
czone na rzecz osób mających 
trudności w samodzielnym 
poruszaniu się komunika-
cją publiczną. SENIOR TAXI 
może być wykorzystywany 
wyłącznie w sytuacjach zwią-
zanych z dotarciem do placó-
wek służby zdrowia, urzę-
dów lub innych instytucji 
tego typu znajdujących się na 
terenie Gminy Nowy Tomyśl. 
W szczególnych i uzasadnio-
nych przypadkach mogą to 
być inne miejsca, które zo-
staną zaakceptowane przez 
sekretarza Gminy Nowy To-
myśl lub osobę przez niego 
wskazaną.

Projekt jest dedykowany 
osobom, które ukończyły 75 
rok życia i są zameldowane na 
terenie Gminy Nowy Tomyśl, 
w szczególności – mającym 
trudności w samodzielnym 
poruszaniu się, samotnym, 
znajdującym się w trudnej 
sytuacji życiowej, które mają 

potrzebę tzw. transportu 
specjalistycznego (wózek in-
walidzki), za wyjątkiem osób 
leżących.

Przewozy odbywają się 
wyłącznie w dni robocze (od 
poniedziałku do piątku) w go-
dzinach 7.00-20.00. Uczest-
nik Projektu SENIOR TAXI 
może skorzystać z bezpłatne-
go przejazdu dwa razy w mie-
siącu. Jako jeden przejazd 
uznajemy podróż z punktu 
A do punktu B (w tym przy-
padku powrót uznawany jest 
jako kolejny przejazd). Usłu-
ga SENIOR TAXI świadczona 
jest z/do miejsca zameldowa-
nia seniora.

Zgłoszenia potrzeby prze-
jazdu może dokonać osobiście 
senior lub osoba przez niego 
upoważniona nie później niż 
na 2 dni robocze przed plano-
waną datą przejazdu telefo-
nicznie, dzwoniąc pod numer 
telefonu 665 551 973. Telefon 
jest dostępny tylko i wyłącznie 
w godzinach pracy urzędu. 

Odwołanie lub zmianę pla-
nowanego terminu przejazdu 
należy zgłosić nie później niż 
do godz. 14:00 dnia poprze-
dzającego wyjazd na bezpo-
średni numer telefoniczny 
taksówki podany Seniorowi 
przy zgłoszeniu. Nieodwoła-
nie zamówionego kursu skut-
kuje zablokowaniem wykona-
nia usługi dla danego Seniora 
na okres dwóch miesięcy. 

Taksówkarz może zacze-
kać na kurs powrotny jeże-
li wizyta Seniora w danym 
miejscu nie przekroczy 20 
minut lub po indywidualnym 
uzgodnieniu czasu postoju 
między Seniorem a taksów-
karzem.

Projekt jest finansowany 
ze środków budżetowych 
Gminy Nowy Tomyśl. Wyko-
nawca usługi: Marek Gawron 
Taksówka Osobowa

Regulamin dostępny jest 
na oficjalnej stronie Gminy 
Nowy Tomyśl: www.nowyto-
mysl.pl

Oficjalne otwarcie ul. Hołogi, Koszykowej i Zaułek

SENIOR TAXI w Gminie Nowy Tomyśl!

W sobotę, 26 sierpnia, do Par-
ku Feliksa w Nowym Tomy-
ślu, przyjechały „gwiazdy” w  
świecie motoryzacji – piękne, 
eleganckie, zabytkowe mer-
cedesy. Odbył się wówczas 
VIII  Zlot Miłośniczek Zabyt-
kowych Mercedesów, organi-
zowany w ramach inicjatywy 
She’s  Mercedes. W tym roku 
wydarzeniu przyświecało ha-
sło – „Współczesne kobiety 
kolekcjonują zabytkowe Mer-
cedesy. Komfort, elegancja 
i prestiż”.  Komandor zlotu 
była Ewa Krzysztofiak-Masz-
talerz.

Na miejscu obecny był Mer-
cedes-Benz Duda-Cars oraz 
Legends Duda-Cars, jedyny 
w  Polsce dealer zajmujący się 
kompleksowo sprzedażą, ser-
wisem i renowacjami klasycz-
nych samochodów z motory-
zacyjnymi nowinkami jako 
ciekawym kontrastem do sa-
mochodów zabytkowych i po-
wiewem przyszłości.

O bezpieczeństwo oraz 
dodatkowe atrakcje zadbał 
jeden ze sponsorów o lokal-
nych korzeniach, a obecnie 
ogólnopolskim zasięgu – fir-
ma „Hunters” lider na rynku 
usług ochroniarskich.

Wydarzenie było przede 
wszystkim okazją do obejrze-
nia, a często nawet do zajęcia 
miejsca we wnętrzu takiego 
auta. Odbyło się specjalne 
głosowanie na  najatrakcyj-

niejsze auto zlotu, w którym 
mieszkańcy, wybrani w lo-
sowaniu, wygrali atrakcyjne 
nagrody ufundowane przez 
Mercedes Benz Polska.

Uczestniczki zlotu otrzy-
mały z rąk Burmistrza kosze 
wiklinowe – znak rozpoznaw-
czy Gminy Nowy Tomyśl, a od 
Prezes Stowarzyszenia Przy-
jaciół Nowotomyskiej Wikliny 
– pani Katarzyny Wachowiak-
-Szweda – wiklinowe logo 
Mercedesa. Nie zabrakło tak-
że atrakcji współtowarzyszą-
cych – muzyki na żywo, wy-
konywanej przez lokalnych 
artystów oraz warsztatów 

plecionkarskich. Przy stoisku 
Gminy Nowy Tomyśl można 
było odebrać wyjątkowe ga-
dżety z logo gminy. 

Jak informuje Mercedes 
Benz Polska – sponsor wyda-
rzenia - zloty She’s Mercedes 
odbywają się w duchu kon-
cepcji „slow life”, czyli bez 
elementów rywalizacji, na-
tomiast z  naciskiem na zre-
laksowaną jazdę, rozmowy 
w serdecznej atmosferze oraz 
zgłębianie lokalnych atrakcji 
i kultury danego miejsca.

Patronatem honorowym 
zlot objął Włodzimierz Hibner 
– Burmistrz Nowego Tomyśla.

W dniach 2-3 września, na 
stadionie w Bukowcu, miały 
miejsce dwudniowe zma-
gania w ramach XIII Mi-
strzostw Polski Młodzików 
w Łucznictwie. Udział w nich 
wzięło ponad 200 młodych 
łuczników z 41 klubów. 

W sobotę 2 września odby-
ło się oficjalne otwarcie wy-
darzenia, na którym obecni 
byli m.in. Michał Zieliński 
– Wojewoda Wielkopolski, 
Jakub Rutnicki – poseł na 
Sejm RP, Włodzimierz Hib-
ner – Burmistrz Nowego To-
myśla, Grażyna Pogonowska 
– zastępczyni burmistrza, 
Marek Ratajczak – Przewod-
niczący Rady Miejskiej oraz 

radni Rady Miejskiej, Artur 
Łoziński – Dyrektor OSiR 
w Nowym Tomyślu, Krzysz-
tof Piasek – wiceprezes Pol-
skiego Zrzeszenia LZS, Józef 
Baściuk – były prezes Pol-
skiego Związku Łuczniczego 
oraz Marcin Kubiak – pro-
boszcz parafii Bukowiec.

Mistrzostwa zorganizo-
wane zostały przez Ludowy 
Klub Sportowy Korona Bu-
kowiec, pod czujnym okiem 
Renaty Parniewicz – prezes 
klubu. Zawody objęte zostały 
patronatem Michała Zieliń-
skiego – Wojewody Wielko-
polskiego. 

Zaangażowani w organi-
zację mistrzostw byli także: 

Polski Związek Łuczniczy, 
Ministerstwo Sportu i Tury-
styki, Gmina Nowy Tomyśl, 
Nowotomyski Ośrodek Kul-
tury, OSiR w Nowym To-
myślu, Okręgowy Związek 
Łuczniczy w Poznaniu, Bank 
Spółdzielczy SGB w  Nowym 
Tomyślu oraz firmy: Warta, 
Top Tomyśl, Phoenix Con-
tact, Aesculap Chifa, Medical 
Market, Kaufland i Drukarnia 
Kazimierz.

Poziom rywalizacji był 
bardzo wyski, a uczestni-
cy dali pokaz niezwykłych 
umiejętności strzeleckich. 
W programie pojawiło się 
również strzelanie mistrzów 
do „szyszki chmielowej”. 

Podczas ostatniej sesji Rady 
Miejskiej doszło do próby 
zmiany wieloletniego pa-
radygmatu. Od lutego 2016 
roku burmistrz może samo-
dzielnie decydować o sprze-
daży nieruchomości gmin-
nych. Teraz (a dokładnie po 
wszczęciu procedury doty-
czącej sprzedaży działek in-
westycyjnych, położonych 
przy ul. Leśnej) okazuje się, 
że może to być niebezpieczne 
i szkodliwe. Pytanie tylko dla 
kogo?

Przypomnę tym radnym, 
którzy występują z inicjaty-
wą „okrojenia” kompetencji 
burmistrza, że ich działal-
ność powinna być nastawio-
na wyłącznie na dbanie o in-
teres gminy.

Jako burmistrz zawsze 
będę dążyć do rozwoju na-
szej gminy, bez względu na 
rozgrywanie przez poszcze-
gólnych radnych swoich par-
tykularnych interesów. Bur-
mistrz, w przeciwieństwie 
do radnych, ponosi za swoje 
działania odpowiedzialność 
i jest oceniany przez różne 
instytucje.

Działki przy ul. Leśnej są 
terenami inwestycyjnymi, 
więc już z tej przyczyny po-
winien tam powstać zakład 
pracy, a nie panele fotowolta-
iczne, jak sugerują niektórzy 
przedstawiciele spółdzielni 
mieszkaniowej. Takie insta-
lacje stawia się na piaskach, 
a nie w ścisłej strefie prze-
mysłowej. Każdy dodatkowy 

inwestor w centrum lub jego 
pobliżu, to dodatkowe miej-
sca pracy. To także dodatko-
we wpływy do budżetu gmi-
ny, chociażby z podatku PIT 
od pracowników.

Być może nie byłoby ca-
łej sprawy, gdyby niektórzy 
radni, którzy najwięcej wy-
powiadają się o odwiercie 
geotermalnym w Nowym To-
myślu, w końcu zapoznali się 
z faktami i twardymi dany-
mi. Wspominałem o nich na 
jednej z sesji kilka miesięcy 
temu – za odwiert badawczy 
wg szacunków sprzed roku 
gmina powinna zapłacić ok. 
8,5 mln zł. 

Wystąpiłem do zarządu 
Spółdzielni Mieszkaniowej, 
aby wsparła finansowo to 
zadanie – proporcjonalnie 
do tego jaki procent klientów 
naszej spółki ciepłowniczej 
PEC stanowi wspomniana 
spółdzielnia (ok. 75 % odbior-
ców ciepła). Mówimy zatem 
o kwocie co najmniej 6 mln zł, 

która wg mnie powinna wy-
łożyć spółdzielnia. Ta propo-
zycja ciągle leży na stole, ale 
nie ma żadnych konkretów 
ze strony p. Andrzeja Funki – 
prezesa zarządu i p. Piotra Sa-
dowskiego – zastępcy prezesa 
zarządu. Stąd też, w reakcji 
na ich imposybilizm, dzia-
łając niejako asekuracyjnie, 
podjąłem decyzję o próbie 
zabezpieczenia tych środków 
w inny sposób, czyli poprzez 
sprzedaż działek przy ul. Le-
śnej. 

Zależy mi na sprawdzeniu 
potencjału geotermalnego 
Nowego Tomyśla. Czy geo-
termia jest możliwa, pokażą 
wyniki z pierwszego odwier-
tu badawczego.

Prawie rok temu złożyłem 
wniosek o odwiert, liczę na 
pozytywne rozstrzygnięcie, 
lecz wiem, że nie dostaniemy 
100 % wsparcia i lepiej mieć 
zabezpieczone te 8,5 mln zł. 
A rozstrzygnięcie w Narodo-
wym Funduszu Ochrony Śro-
dowiska i Gospodarki Wod-
nej jest coraz bliżej. Być może 
to kwestia nawet tygodni. 

Radni jak dotąd wiele krzy-
czeli, ale nie chcą przyjąć 
faktów do świadomości, nie 
wspominając skąd wziąć te 
8,5 mln zł. Tym bardziej dzi-
wię się reakcji niektórych. 
Chcą jednocześnie mieć 
odwiert, a z drugiej robią 
wszystko, żeby go nie było… 
Widocznie z tyłu głowy mają 
zupełnie inne cele.

dr Włodzimierz Hibner

Zabytkowe „Gwiazdy” w mieście

XIII Mistrzostwa Polski Młodzików w Łucznictwie w Bukowcu

Okiem burmistrza:
OLIGARCHOWIE W NATARCIU?
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Już po raz piąty, wspólnie 
z Nadleśnictwem Wolsztyn, 
zapraszamy do udziału w ak-
cji p.n. „Jedno dziecko – jedno 
drzewo”. Jej celem jest upa-
miętnienie narodzin dziec-
ka, urodzonego w okresie od 
sierpnia 2022 roku do wrze-
śnia 2023 roku, mieszkającego 
wraz z rodzicami/opiekunami 
na terenie gminy Wolsztyn - 
poprzez posadzenie drzewa 
na terenie Wolsztyna.

W minionych latach takie 
„dedykowane drzewa” posa-
dzone zostały w Parku Miej-
skim, przy ul. Garbarskiej 
(sąsiedztwo Orlika), wzdłuż 

DK32 (sąsiedztwo Kościoła 
p.w. Świętego Józefa)  oraz 

przy ul. Dworcowej (wzdłuż 
nowo wybudowanej drogi 

przy torowisku kolejowym) – 
łącznie rodzice posadzili już 
na terenie Wolsztyna ponad 
260 drzew. Każde posadzone 
przez Państwa drzewo ozna-
kowane zostanie tabliczką 
z imieniem i datą urodzin 
Waszego dziecka. Tegoroczne 
sadzenie drzew przewidziane 
jest w listopadzie (konkretną 
datę i godzinę oraz miejsce 
sadzenia podamy w terminie 
późniejszym). Zainteresowa-
nych akcją rodziców zachę-
camy do zgłoszenia dziecka 
wyłącznie poprzez formularz 
zgłoszeniowy dostępny na 
stronie www.wolsztyn.pl 

11 września 2023 r. w wolsztyń-
skim szpitalu oficjalnie otwar-
to wyremontowany i zmo-
dernizowany Oddział Chorób 
Wewnętrznych. Mieści się on 
na ostatnim piętrze tzw. starej 
części szpitala. W uroczystości 
udział wzięli m.in. Wojewoda 
Wielkopolski Michał Zieliński, 
Dyrektor Wydziału Zdrowia 
WUW Liwia Polcyn-Nowak, 
Zastępca Dyrektora ds. Mun-
durowych Wielkopolskiego 
Oddziału NFZ Dariusz Brudło, 
Starosta Wolsztyński Jacek 
Skrobisz, Burmistrz Wolsz-
tyna Wojciech Lis, Dyrektor 
Szpitala Karol Mońko oraz 
Kierownik-Koordynator Od-
działu Chorób Wewnętrznych 

lek. Marcin Śron.  
- Jako samorząd Gminy 

Wolsztyn od lat wspieramy 
wolsztyński szpital – mówi 
Burmistrz Wojciech Lis i przy-
pomina, że na samą rozbudo-

wę szpitala Gmina Wolsztyn 
przekazała 5 mln zł. A to nie 
wszystko. W poprzedniej ka-
dencji pomoc finansowa sa-
morządu miejskiego wyniosła 
około 100 tys. zł. W obecnej 

kadencji natomiast Gmina 
Wolsztyn wsparła szpital w za-
kupie m.in. ambulansu, łóżek 
szpitalnych, aparatu USG 
i rentgena za w sumie ponad 
350 tys. zł.

8 września 2023 r., Burmistrz 
Wolsztyna Wojciech Lis, 
Skarbnik Gminy Wolsztyn 
Anna Prządka, Członek Za-
rządu Województwa Wielko-
polskiego Jacek Bogusławski 
oraz Poseł na Sejm Rzecz-
pospolitej Polskiej Jakub 
Rutnicki podpisali umowę 
na dofinansowanie remontu 
szatni przy boisku sporto-
wym w Chorzeminie użyt-
kowanym przez MLKS Orkan 
Chorzemin. Dofinansowanie 
w wysokości 56 690,00 zł sa-
morząd Gminy Wolsztyn po-

zyskał z programu „Szatnia 
na Medal” Całość inwestycji 
kosztować będzie 94 216,49 
zł. W jej ramach wykonane 
zostaną prace rozbiórkowe 
oraz budowlane, m.in. ukła-
danie płytek, gładzie gip-
sowe, malowanie, montaż 
instalacji wodnej, kanaliza-
cji, centralnego ogrzewania 
i elektrycznej, a także do-
stawa wyposażenia szatni. 
Wykonawca robót jest firma 
Usługi Remontowe Arka-
diusz Kasperski z Chorzemi-
na.

Kolejna edycja akcji „Jedno dziecko – jedno drzewo”

Gmina wspiera wolsztyński szpital56 690,00 zł dofinansowania 
z programu „Szatnia na Medal”

Szkoła Podstawowa we Wro-
niawach świętowała dziś 
125-lecie istnienia. Jubileusz 
był okazją do spotkania ab-
solwentów szkoły w ramach 
drugiego już zjazdu. Gości i 
absolwentów powitała dy-
rektor szkoły Małgorzata 
Schönfeld. Podczas oficjal-
nych uroczystości gratulacje 
i życzenia całej społeczno-
ści szkolnej złożył Zastępca 

Burmistrza Wolsztyna To-
masz Spiralski oraz Dyrektor 
Gminnego Zespołu Obsługi 
Ekonomicznej i Administra-
cyjnej Oświaty w Wolszty-
nie Monika Bober, przeka-
zując pamiątkowy grawer 
oraz upominek finansowy. 
Po wysłuchaniu krótkiego 
rysu historycznego szkoły 
oraz prezentacji artystycznej 
uczniów absolwenci roze-

szli się do klas aby wspólnie 
wspominać szkolne lata. 
Wspomnienia zaś przywo-
ływały eksponaty i kroniki 
zgromadzone w przygotowa-
nej specjalnie na dzisiejszy 
dzień izbie pamięci. Czego 
tam nie było!

O szkole, jej historii oraz 
o tym czym żyje dziś można 
przeczytać na stronie: http://
spwroniawy.pl

17 września 2023 r., odbył się 
Festyn Jesienny, który cie-
szył się bardzo dużym zain-
teresowaniem mieszkańców. 
Otwarcia dokonał Burmistrz 
Wolsztyna Wojciech Lis wraz 
z Dyrektorem Wolsztyńskie-
go Domu Kultury Jarosławem 
Świrszcz. Na imprezie można 
było znaleźć niezliczone sto-
iska z rękodziełami i płoda-
mi rolnymi, pyszne jadło na 
stanowiskach kół gospodyń 
wiejskich ze Stowarzyszenia 
Kół Gospodyń Wiejskich Gmi-
ny Wolsztyn, stoisko Parowo-
zowni Wolsztyn, wziąć udział 
w zabawach takich jak rzut 
ziemniakiem do kosza, czy 
wspiąć się na wysoką brzozę 
pod okiem arborystów. Nie za-
brakło także konkursu znajo-
mości gwary poznańskiej, blu-
bry uczestników były bardzo 
akuratne! Miała miejsce także 
kampania edukacyjna organi-
zowana przez Urząd Miejski 
w Wolsztynie, podczas której 
można było uzyskać infor-
macje o możliwych źródłach 
dofinansowania na wymianę 
systemów grzewczych i termo-
modernizację budynku, a tak-
że za odpowiednio wypełnio-
ną deklarację CEEB otrzymać 
roślinę do ogrodu. Na dodatek, 
podczas imprezy można było 
ze stacji Wolsztyn Skansen 
odjechać pociągiem paro-
wym w ramach przejazdów 
specjalnych organizowanych 
przez Towarzystwo Przyjaciół 
Wolsztyńskiej Parowozowni 
do Kębłowa i z powrotem. 

125 lat szkoły we Wroniawach Burmistrz Lis otworzył Festyn Jesienny
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W kalendarzu imprez sporto-
wych Gminy Rakoniewice na 
stałe wpisały się imprezy ta-
kie jak Cross Drzymały i Bieg 
Trzech Serc. 17 września ra-
koniewicki park miejski za-
mienił się w sportową arenę. 
Tegoroczna, czwarta już edy-
cja CROSSU zgromadziła nie 
tylko sympatyków biegania 
„po miękkim” ale i zwolenni-
ków nordic – walking. Impreza 
ma na celu upamiętnić postać 
Michała Drzymały - symbolu 
uporczywej walki chłopa pol-
skiego z germanizacją. W tym 
roku obchodzimy 166. roczni-
cę jego urodzin i 86. rocznicę 
śmierci.

Oficjalnego otwarcia obu 
imprez dokonał Burmistrz 
Rakoniewic Gerard Tomiak. 
Punktualnie o godzinie 12:00 
rozpoczął się czwarty już 
CROSS DRZYMAŁY. Tuż po 
biegaczach wyruszyli sym-
patycy nordic walking. Trasa 
liczyła około 6,5 kilometra. 

W tegorocznych zmaganiach 
wzięło udział blisko 160 za-
wodników. 

Wśród biegaczy jako pierw-
szy linię mety przekroczył Ma-

teusz Kaczmarek. Drugie miej-
sce zajął Mateusz Ceglarek, 
a trzecie Artur Piaskowski. 
Wśród pań najszybsza okazała 
się Magdalena Łodyga. Kolejne 

miejsca w klasyfikacji zaję-
ły Jolanta Krajewska i Joan-
na Krym. W kategorii nordic 
walking jako pierwszy trasę 
ukończył Sebastian Grobelny. 

Kolejne miejsca na podium 
zajęli Jacek Guzek i Bogusław 
Borowczak. Wśród pań jako 
pierwsza linię mety przekro-
czyła Aleksandra Borowczak. 
Drugie i trzecie miejsce na 
podium zajęły Jolanta Maćko-
wiak i Magdalena Wieczorek. 
Na każdego uczestnika czekał 
pamiątkowy medal, najlepsi 
odebrali także dodatkowe na-
grody na podium.

2023 rok to również kolejna, 
trzecia odsłona Biegu Trzech 
Serc - wyjątkowej sztafety, 
w której biorą udział trzy oso-
by - trzy serca... Inicjatorem 
i pomysłodawcą jest mieszka-
niec Rakoniewic - Roman Bła-
żejczak - pierwszy Polak, któ-
ry nosi w sobie trzecie serce... 
człowiek po udanej retrans-
plantacji serca.... to właśnie 
on zjednał sobie wszystkich 
dawców i biorców narządów. 
Tegoroczna edycja była jesz-
cze większa i piękniejsza jak 
poprzednie. Udział wzięło 45 

sztafet czyli 135 osób!
Pierwszego przeszczepu 

serca Romana, który miał 
miejsce w 1992 roku, dokonał 
profesor Marian Zembala. 
W roku 2017 Roman Błażej-
czak ponownie trafił do Ślą-
skiego Centrum Chorób Serca 
w Zabrzu. Tam otrzymał kolej-
ną szansę, a serce przeszczepił 
doktor Michał Zembala.

W rakoniewickiej sztafecie 
wzięli udział lekarze trans-
plantolodzy, pacjenci po 
przeszczepach, wolontariu-
sze i osoby, które na co dzień 
są zaangażowane w szerzenie 
informacji o przeszczepach.

Uczestnic zarówno crossu 
jak i sztafety mogli liczyć na 
wspaniały doping kibiców. 
Atmosfera

w Rakoniewicach po raz 
kolejny była fantastyczna! 
Patronatem medialnym wy-
darzenie objęło Radio Poznań. 
Dziękujemy wszystkim, któ-
rzy byli tego dnia z nami!

IV Cross Drzymały i III Bieg Trzech Serc za nami!

Projekt RUCHOCICE- NA-
SZA MAŁA OJCZYZNA do-
biegł końca. W ostatnich 
tygodniach w Ruchocicach 
działo się naprawdę sporo! 
Spotkania z mieszkańca-
mi, warsztaty rzeźbiarskie, 
gra terenowa czy stworze-
nie historycznego folderu 
o Ruchocicach, to tylko kilka 
działań w ramach projektu. 
W wydarzeniach chętnie 
brała udział cała społecz-
ność wsi Ruchocice.  

Zwieńczeniem projektu 
była wystawa prac malar-
skich i fotografii oraz prelek-
cja historyczna, które miały 
miejsce w dniu 10 września 
2023 r. w sali wiejskiej w Ru-
chocicach.

Podziwiać można było 
prace malarskie pani Rena-
ty Woś oraz fotografie Bła-
żeja Matysiaka i Mariusza 
Michalskiego. Dużym zain-
teresowaniem cieszyła się 
również prelekcja historycz-
na, którą przygotował regio-
nalista Dariusz Matuszew-
ski. Pan Dariusz oraz Ojciec 
Efrem Mateusz Michalski 
zredagowali wspólnie folder 
o Ruchocicach. Wydarzenie 
przyciągnęło mieszkańców 

wsi jak i okolicznych miejsco-
wości.

Spotkanie było również 
okazją do podziękowań Bur-
mistrza Rakoniewic Gerar-
da Tomiaka, który na ręce 
pani Heleny Rosołek złożył 
bukiet kwiatów i okoliczno-
ściowy adres. Pani Helena 
przez wiele lat prowadziła 
w Ruchocicach Klub Rolnika 
i wakacyjny dziedziniec dla 
najmłodszych. To właśnie 
ona w latach 1977 – 1990, po-
dejmowała wiele inicjatyw na 
rzecz lokalnej społeczności.

Projekt finansowany był 
ze środków Centrum PI-
SOP Leszno. Organizatorem 
cyklu wydarzeń było Koło 
Gospodyń Wiejskich w Ru-
chocicach. Głównymi koor-
dynatorkami projektu była 
Agnieszka Słomska i Kry-
styna Ciorga.  Nie zabrakło 
podziękowań dla: Gizeli 
Ziółkowskiej – Dyrektora 
Rakoniewickiego Ośrodka 
Kultury, Mirosławy Gradzik 
– Dyrektora Zespołu Przed-
szkolno-Szkolnego w Rucho-
cicach, Dawida Szafrańskie-
go z UAP oraz dla Marka Taty 
– sołtysa Ruchocic.

Fot.: Marcin Matysiak

Projekt RUCHOCICE- NASZA MAŁA OJCZYZNA

Chcąc upamiętnić postać 
Michała Drzymały, symbo-
lu uporczywej walki chłopa 
polskiego z germanizacją, 12 
września Poseł na SEJM RP 
Jakub Rutnicki, Burmistrz Ra-
koniewic Gerard Tomiak oraz 
Zastępca Burmistrza Arka-
diusz Pawłowski złożyli pod 
obeliskiem w Drzymałowie, 
symboliczną wiązankę kwia-
tów w 166. rocznicę urodzin 
naszego regionalnego boha-
tera.

Michał Drzymała zasłynął 
uporczywą walką o polskość i 

ziemię ojczystą podczas zabo-
rów. Walczył z władzami pru-
skimi o prawo do ziemi. Zapi-
sał się na kartach historii jako 
symbol dążenia do celu będąc 
właścicielem wozu cyrkowe-
go, w którym mieszkał.

29 kwietnia 1937 r. Michał 
Drzymała został pochowa-
ny z honorami na cmentarzu 
w Miasteczku Krajeńskim. 
Pośmiertnie odznaczono go 
orderem Polonia Restituta. 
Na jego grobie umieszczono 
napis: „Michał Drzymała - bo-
hater narodowy”.

166. rocznica urodzin Michała Drzymały

Burmistrz Rakoniewic Gerard Tomiak składa na ręce pani Heleny Rosołek podzięko-
wania i bukiet kwiatów

Koordynatorki projektu Agnieszka Słomska i Krystyna Ciorga.
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Informacja o wywieszeniu wykazu nieruchomości - pomieszczeń, 
przeznaczonych do oddania przez powiatową jednostkę organizacyjną w najem

Działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami 
(t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 344 ze zm.), Zarząd Powiatu Grodziskiego podaje do publicznej wiadomości, że 
został sporządzony wykaz nieruchomości - pomieszczeń, przeznaczonych do oddania przez powiatową 
jednostkę organizacyjną w najem.
Z wykazem tym można zapoznać się na stronie internetowej Powiatu Grodziskiego oraz na stronie 
podmiotowej Biuletynu Informacji Publicznej https://bip.pgw.pl/m,6236,wykaz-nieruchomosci-
pomieszczen-przeznaczonych-do-oddania-przez-powiatowa-jednostke-organizacyjna-w-.html.
Wykaz został także wywieszony na tablicach ogłoszeń Starostwa Powiatowego w Grodzisku Wlkp. przy 
ul. Żwirki i Wigury 1.  
Grodzisk Wielkopolski, 29.08.2023 r.

Informacja o wywieszeniu wykazu części nieruchomości, położonej w Grodzisku Wlkp., 
przeznaczonej do oddania w użyczenie jednostce samorządu terytorialnego

Działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami 
(t.j. Dz. U. z 2023 r. poz. 344 ze zm.), Zarząd Powiatu Grodziskiego podaje do publicznej wiadomości, że 
został sporządzony wykaz części nieruchomości, położonej w Grodzisku Wlkp., przeznaczonej do odda-
nia w użyczenie jednostce samorządu terytorialnego.
Z wykazem tym można zapoznać się na stronie internetowej Powiatu Grodziskiego oraz na stronie pod-
miotowej Biuletynu Informacji Publicznej https://bip.pgw.pl/m,6084,wykaz-czesci-nieruchomosci-po-
lozonej-w-grodzisku-wlkpprzeznaczonej-do-oddania-w-uzyczenie-jst.html.
Wykaz został także wywieszony na tablicach ogłoszeń Starostwa Powiatowego w Grodzisku Wlkp. przy 
ul. Żwirki i Wigury 1.  
Grodzisk Wielkopolski, 14.09.2023 r.

O B W I E S Z C Z E N I E
o wszczęciu postępowania w sprawie wydania decyzji o zezwoleniu 

na realizację inwestycji drogowej

Zgodnie z art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003r. o szczególnych zasadach przygotowania 
i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (t.j. Dz. U. z 2023r. poz. 162) – zwanej dalej: specustawą, 

zawiadamiam
o wszczęciu postępowania w sprawie wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej dla 
inwestycji „Rozbudowa z przebudową odcinka drogi gminnej w ul. Przemysłowej w m. Rakoniewice: od km 
0.000,00 do km 0.079,00”.
Oznaczenie nieruchomości lub ich części, objętych wnioskiem o wydanie decyzji o zezwoleniu na realizację 
przedmiotowej inwestycji drogowej:
W wykazach zastosowano następujące oznaczenia:
a przed nawiasem podano nr działki ulegającej podziałowi,
a w nawiasie podano nr działek powstałych po podziale,
a tłustym drukiem zaznaczono numery działek niezbędnych dla realizacji inwestycji.
I. Objęte projektowanymi liniami rozgraniczającymi teren:
Gmina Rakoniewice
Jednostka ewidencyjna: Rakoniewice – miasto
Obręb ewidencyjny: 300504_4.0001, Rakoniewice
ark. 4, działka o nr ewid.: 313, 324/3 (324/5, 324/6), 324/4 (324/7, 324/8)
Jednostka ewidencyjna: Rakoniewice – obszar wiejski
Obręb ewidencyjny: 300504_5.0015, Rakoniewice Wieś
ark. 5, działka o nr ewid.: 277 (277/1, 277/2), 283, 276/2, 274/2 (274/5, 274/6)
II. Niezbędne dla dokonania budowy lub przebudowy sieci uzbrojenia terenu:
Gmina Rakoniewice
Jednostka ewidencyjna: Rakoniewice – miasto
Obręb ewidencyjny: 300504_4.0001, Rakoniewice
ark. 4, działka o nr ewid.: 324/3 (324/5)
Jednostka ewidencyjna: Rakoniewice – obszar wiejski
Obręb ewidencyjny: 300504_5.0015, Rakoniewice Wieś
ark. 5, działka o nr ewid.: 276/2, 274/2 (274/5)
III. Niezbędne dla dokonania budowy lub przebudowy zjazdów:
Gmina Rakoniewice
Jednostka ewidencyjna: Rakoniewice – miasto
Obręb ewidencyjny: 300504_4.0001, Rakoniewice
ark. 4, działka o nr ewid.: 324/3 (324/5), 324/4 (324/7)
Jednostka ewidencyjna: Rakoniewice – obszar wiejski
Obręb ewidencyjny: 300504_5.0015, Rakoniewice Wieś
ark. 5, działka o nr ewid.: 277 (277/1), 276/2, 274/2 (274/5)
Jednocześnie informuję, że:
a zgodnie z art. 11d ust. 9 i 10 ustawy, z dniem zawiadomienia o wszczęciu postępowania w sprawie wy-
dania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej, nieruchomości stanowiące własność Skarbu 
Państwa bądź jednostek samorządu terytorialnego, objęte wnioskiem o wydanie decyzji o zezwoleniu na 
realizację inwestycji drogowej, nie mogą być przedmiotem obrotu w rozumieniu przepisów o gospodarce 
nieruchomościami. Czynność prawna dokonana z naruszeniem powyższego zakazu jest nieważna;
a doręczenie niniejszego zawiadomienia na adres wskazany w katastrze nieruchomości jest skuteczne;
a  godnie z art. 11d ust. 5 specustawy, starosta wysyła zawiadomienie o wszczęciu postępowania 
w sprawie wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej wnioskodawcy, właścicielom lub 
użytkownikom wieczystym nieruchomości objętych wnioskiem o wydanie tej decyzji na adres wskaza-
ny w katastrze nieruchomości, oraz zawiadamia pozostałe strony w drodze obwieszczeń w Starostwie 
Powiatowym w Grodzisku Wielkopolskim, w Urzędzie Miejskim w Rakoniewicach, w Biuletynie Informacji 
Publicznej Starostwa Powiatowego w Grodzisku Wielkopolskim i Urzędu Miejskiego w Rakoniewicach oraz 
w prasie lokalnej. Zgodnie z art. 49 § 2 ustawy z dnia 14 czerwca 1960r. - Kodeks postępowania administra-
cyjnego (t.j. Dz. U. z 2023r. poz. 775 ze zm.) zawiadomienie stron postępowania uważa się za dokonane po 
upływie 14 dni od publicznego ogłoszenia poprzez w/w obwieszczenie, tj. od dnia 06 września 2023r.;
aw toku postępowania strony oraz ich przedstawiciele i pełnomocnicy mają obowiązek zawiadomić 
Starostę Grodziskiego o każdej zmianie swojego adresu.
a zgodnie z art. 10 k.p.a. strony niniejszego postępowania mogą składać ewentualne wnioski, uwagi lub 
zastrzeżenia oraz zapoznać się z aktami sprawy w Starostwie Powiatowym w Grodzisku Wielkopolskim - 
Wydział Budownictwa i Środowiska, w terminie 14 dni od otrzymania zawiadomienia (ul. Żwirki i Wigury 1, 
tel. 61 44-52-528).
Osoba zajmująca się sprawą – Tomasz Gulik - tel. 61-44-52-528.

1 września 2023 r. w samo 
południe, pod grodziskim Po-
mnikiem Wdzięczności odby-
ła się uroczystość upamiętnia-
jąca rozpoczęcie największej 
i najbardziej krwawej wojny 
XX wieku, która przyniosła 
Polsce ogrom cierpień i nie-
szczęść. 

Po odsłuchaniu historycz-
nego komunikatu radiowego 
o wybuchu wojny i odśpie-
waniu Hymnu Państwowego, 
głos zabrał Wicestarosta Gro-
dziski Sławomir Górny, któ-
ry przypomniał wydarzenia 
z 1939 roku, a także nawiązał 
do toczącej się wojny w Ukra-
inie, która po raz kolejny po-
kazuje współczesnemu świa-
tu cierpienie, bezwzględność 
i ogromne straty.

Dla uczczenia pamięci 
ofiar, poległych oraz zamor-
dowanych podczas II wojny 
światowej, złożono wiązanki 
kwiatów i zapalono znicze.

W uroczystości wzięli 
udział: przedstawiciele samo-

rządu powiatowego, samo-
rządów miejskich i gminnych 
z terenu Powiatu Grodziskie-
go, przedstawiciele jednostek 
organizacyjnych, szkół i pla-
cówek oświatowych, repre-
zentanci służb mundurowych, 
organizacji społecznych, go-
spodarczych i politycznych 
oraz harcerze, młodzież klas 
mundurowych, a także miesz-
kańcy Grodziska Wielkopol-
skiego i Powiatu Grodziskiego.

W poniedziałek, 4 wrze-
śnia 2023 r., odbyła się uro-
czysta inauguracja nowego 
roku szkolnego połączona 
z otwarciem nowo powstałej 
Szkoły Specjalnej Przyspo-
sabiającej do Pracy dla mło-
dzieży z niepełnosprawno-
ścią intelektualną w stopniu 
umiarkowanym i znacznym 
oraz z niepełnosprawnościa-
mi sprzężonymi.

Nowa placówka oświa-
towa formalnie została po-
wołana przez Radę Powiatu 
Grodziskiego już w 2021 
roku, w odpowiedzi na ro-
snące potrzeby społeczne 

w zakresie kształcenia spe-
cjalnego, a dziś powitaliśmy 
w jej murach pierwszych 
uczniów.

Szkoła prowadzona przez 
Powiat Grodziski, wchodzi 
w skład Zespołu Szkół Tech-
nicznych im. Eugeniusza 
Kwiatkowskiego w Grodzi-
sku Wielkopolskim, jednak 
z uwagi na podwójne roczniki 
uczniów uczących się obec-
nie w Zespole Szkół Tech-
nicznych, w pierwszym okre-
sie funkcjonowania Szkoły 
Specjalnej zajęcia odbywać 
będą się w budynku Szkoły 
Podstawowej nr 1 im. Pol-

skich Olimpijczyków w Gro-
dzisku Wielkopolskim.

W kolejnych latach funk-
cjonowania, placówka zosta-
nie powiększona i przenie-
siona do budynku Zespołu 
Szkół Technicznych przy ul. 
Żwirki i Wigury w Grodzisku 
Wielkopolskim.

Wczoraj nowy rok szkolny 
zainaugurowało 6 uczniów 
pierwszego rocznika nowej 
placówki, którym życzymy 
owocnej nauki, ciepłej i przy-
jaznej atmosfery oraz zdo-
bycia praktycznych umiejęt-
ności, z których będą mogli 
korzystać w dorosłym życiu.

84. Rocznica Wybuchu II Wojny 
Światowej

Otwarcie Szkoły Specjalnej Przysposabiającej do Pracy
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Cóż to był za dzień! Oficjal-
ne rozpoczęcie imprezy było 
symbolicznym gestem, który 
otworzył drzwi do dnia peł-
nego atrakcji. Punktualnie 
o godzinie 15:00 Wójt Janusz 
Frąckowiak oraz Dyrektor 
GCKiB Szymon Piechowiak 
powitali wszystkich zapro-
szonych gości i mieszkańców 
przybyłych na stadion.

– Dzień Ziemi Przemęckiej 
wpisał się do naszych ka-
lendarzy, jako stała impreza 
plenerowa. Dzisiejsza fre-
kwencja przebiła nasze naj-
śmielsze oczekiwania. Miesz-
kańcy gminy Przemęt jak 
zwykle nie zawiedli. Dziękuję 
wszystkim za przybycie i za-
angażowanie w organizację 
naszego święta – powiedział 
Janusz Frąckowiak.

Podczas uroczystego 
otwarcia Zofia Szalczyk, 
Radna Województwa Wiel-
kopolskiego miała zaszczyt 
wręczyć honorową odznakę 
za zasługi dla Województwa 
Wielkopolskiego Młodzieżo-

wej Orkiestrze Dętej GCKiB.
Koła Gospodyń Wiejskich 

jak zwykle nie zawiodły. Mi-
łośnicy dobrego smaku mo-
gli skosztować prawdziwego 
swojskiego jadła. W menu 
nie zabrakło takich pozycji 
jak tradycyjna pajda chleba 
ze smalcem i ogórkiem, kro-
kiety, pierogi, karkówka czy 

zupa gulaszowa. Amatorzy 
wypieków delektowali się 
rogalikami, drożdżówkami 
i plackami – wszystko wła-
snoręcznie przygotowały Pa-
nie z KGW.

Punkt gastronomiczny 
z watą cukrową oraz pieczo-
nymi ziemniakami cieszył 
się ogromnym zainteresowa-

niem. Niezależnie od wieku, 
smakosze mogli się cieszyć 
smakiem dzieciństwa, po-
zwolić sobie na odrobinę 
słodyczy czy delektować się 
prostotą smaku pieczonego 
ziemniaka.

O godzinie 16:00 na scenie 
zjawiła się sekcja wokalna 
S!ng, działająca w Gminnym 

Centrum Kultury i Bibliote-
ka w Przemęcie. Ich melodie 
wprowadziły publiczność 
w magiczny świat dźwięków 
i emocji. Tuż po nich na sce-
nie pojawił się zespół Echo, 
który ma w swoim repertu-
arze opracowane 250 utwo-
rów, w tym 15 swoich kompo-
zycji.

Najmłodsi uczestnicy wy-
darzenia mogli puścić wodze 
fantazji w strefie dziecięcej. 
Dmuchane zamki były dosko-
nałą okazją do wyładowania 
pokładów energii. Niewątpli-
wie zasmakowali oni radości 
wspólnego bawienia się na 
świeżym powietrzu. Osoby 
trochę starsze miały okazję 
sprawdzić swoje umiejętno-
ści strzeleckie na strzelnicy 
ASG. Fani piłki nożnej uważ-
nie śledzili piłkarskie derby 
Ziemi Przemęckiej.

Dodatkową atrakcją tego 
dnia był darmowy lot balo-
nem na uwięzi. Zaintereso-
wanie było ogromne, ludzie 
ustawiali się w kilkudzie-

sięciu metrowej kolejce, aby 
przeżyć podniebną przygodę. 
Wszyscy, którzy skorzystali 
z tej atrakcji, zobaczyli okoli-
cę z lotu ptaka.

– Pomimo wcześniejszych 
pesymistycznych prognoz 
pogoda okazała się łaskawa 
– nad Przemętem rozpostarło 
się błękitne niebo, a promie-
nie słońca dodatkowo umiliły 
atmosferę spotkania – mówił 
Janusz Frąckowiak.

Wieczorem przyszedł czas 
na prawdziwe emocje. Na 
scenie pojawiły się gwiazdy 
takie jak: Stachursky, dziew-
czyny z zespołu Top Girls 
oraz Gromee. Ich występy 
wzbudziły euforię i ekscyta-
cję wśród zgromadzonych. 
Wszyscy razem śpiewali 
i tańczyli. Oczywiście, nie 
mogło zabraknąć imponują-
cej pirotechniki, która dodat-
kowo ożywiła wieczór pełen 
zabawy.

Cieszymy się, że byliście 
razem z nami. Do zobaczenia 
na kolejnych imprezach!

Dzień Ziemi Przemęckiej
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W niedzielę, 20 sierpnia br. 
w nowotomyskim Parku Fe-
liksa zorganizowano wyjąt-
kowo ciekawe wydarzenia 
– śniadanie na trawie. Orga-
nizatorzy wszystkim uczest-
nikom zapewnili moc atrak-
cji .

Odbyły się „Warsztaty 
Beaty” gdzie pieczono bu-
łeczki i przygotowywano 
pyszne oraz zdrowe pasty. 
Dla wszystkich odwiedzają-
cych Park Feliksa  „Na dzień 
dobry i poranek energiczny”  
filiżanka kawy oraz kawałek 
ciasta drożdżowego.

Wyplatano Eko wianki 
„Wianki chmielanki”. Nad-
leśnictwo Bolewice przygo-

towało stoisko edukacyjne: 
leśne warsztaty i konkursy, 
kącik relaksu z drewnianymi 
grami i zabawami dla dzieci.

Odbyła się również familij-
na zumba z Maritą, oraz mini 
rajd Nordic Walking – marsz 
po parku z elementami szko-
leni dla osób początkujących 
oraz zainteresowanych bez 
elementu rywalizacji czy 
szybkości. Odbyły się rów-
nież zajęcia z jogi wśród 
drzew z Anią Koberling oraz 
koncert „W powiewie strun” 
Barbary Szelągiewicz oraz 
Michała Zatora.

Nowotomyskimagazyn.pl 
Fot. Maciej Kasprzak / 

Wielkopolskamagazyn.pl

W sobotę, 19 sierpnia, odbyła 
się kolejna edycja biegu prze-
łajowego z przeszkodami - 
Extreme Day Panowice 2023. 
Dorośli biegli w dwóch falach 
a dzieci w trzech grupach wie-
kowych, 4-6, 7-9, i 10-15 lat. 

Palące słońce i skwar nie da-
wały wytchnienia. Pomagały 
trochę „wodne” przeszkody. 
Na dziecięcej trasie najwięk-
szą frajdą była chyba prze-
szkoda z piany zrobionej przez 
strażaków. Walka była zacięta, 

wszyscy dobiegli do mety. Naj-
lepsi w biegu głównym to:
OPEN KOBIETY
1. Anita Peron - Zielona Góra
2. Milena Greczycho 
- Zbąszynek
3. Barbara Leśniak 

- Międzyrzecz
OPEN MĘŻCZYŹNI
1. Adrian Woszczyło - Pszczew
2. Kamil Kluczyński 
- Opalenica
3. Jan Bączkowski - Gołańcz
DRUŻYNÓWKA

1. Biegowe dziki OCR
2. Reskjutim 
3. Punisher

Po biegu zasłużony „prysz-
nic”, woda i pyszna zupa. Gdy 
biegowe emocje nieco opadły 
rozpoczęła się zabawa Extre-

me DJ’s Night, trwająca do 
późnych godzin nocnych.

Brawa dla wszystkich ucze- 
stników, szczególne uznanie 
dla zwycięzców, gratulacje dla 
organizatorów i podziękowa-
nia dla sponsorów.

Wyjątkowe śniadanie 
na trawie w Parku Feliksa

Extreme Day Panowice 2023 za nami...
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„Towarzystwo im. Hipolita 
Cegielskiego doskonale wy-
pełnia swoją misję, kierując 
się zasadą iż praca organicz-
na stanowi podstawę rozwo-
ju działalności kulturalnej, 
gospodarczej, edukacyjnej 
a także i duchowej polskiego 
społeczeństwa” – słowa te 
widnieją na medalu Sena-
tu RP, który 26 września br. 
na ręce dr. Mariana Króla, 
Prezydenta THC, wręczył 
senator Adam Szejnfeld. Wy-
darzenie odbyło się podczas 
Wielkiej Gali Koncertowej 
25-lecia Towarzystwa im. 
Hipolita Cegielskiego a jego 
muzycznym ukoronowaniem 
było prawykonanie kantaty 
„Kalejdoskop źródła” z mu-
zyką Aliny Kubik i słowami 
Dominika Górnego. 

Organizatorami gali była 
Akademia Muzyczna im. I. J. 
Paderewskiego w Poznaniu 

i Towarzystwo im. H. Ce-
gielskiego. Gala odbyła się 
z okazji 25-lecia THC i 210. 
rocznicy urodzin Hipolita 
Cegielskiego. Patronat hono-
rowy nad obchodami objęli: 
Michał Zieliński, Wojewoda 
Wielkopolski; Marek Woź-
niak, Marszałek Wojewódz-
twa Wielkopolskiego; Jan 
Grabkowski, Starosta Po-
wiatu Poznańskiego; Jacek 
Jaśkowiak, Prezydent Miasta 
Poznania; abp Wojciech Po-
lak, Prymas Polski; abp. Sta-
nisław Gądecki, Metropolita 
Poznański. 

Orkiestra, chór i soliści; 
muzyka filmowa, patriotycz-
na i poważna… Artystów 
oklaskiwali Wielkopolanie 
i goście z zagranicy, w tym 
z Parlamentu Europejskiego, 
Senatu RP, przedstawiciele 
Polonii Zagranicznej z Au-
stralii, Toronto i Chicago. 

Wśród wykonawców zna-
leźli się m.in.: Marzena Mi-
chałowska – sopran, Prze-
mysław Waskowski – tenor, 
Wojciech Kowalski – bary-
ton, Maciej Boberek – bas; 
Klaudia Gałka- saksofon so-
pranowy i Franciszek Puk – 
saksofon altowy. Zaśpiewał 
również Chór męski „Arion”. 
Artystom towarzyszyła Or-
kiestra Kameralna Państwo-
wej Szkoły Muzycznej II st. 
„Poznańskie Smyczki” pod 
dyrekcją Doriana Pawełcza-
ka. Chór i orkiestrę przygoto-
wał maestro Jacek Pawełczak. 
Artystyczną klamrą gali stały 
się: Hymn Polski i pieśń „La-
bor Omnia Vincit” – hymn 
Towarzystwa im. Hipolita 
Cegielskiego. 

(inf. prasowa THC, 
oprac. Dominik Górny)

zdjęcia: Hieronim Dymalski

Medal Senatu RP na Srebrny Jubileusz… 

Podczas trwania Poznańskie-
go Targu Dobra rozstrzygnię-
to wyniki konkursu Inicjato-
ry 2022. Konkurs Inicjatory 
powstał, by promować przed-
sięwzięcia pozarządowe oraz 
wyróżnić najlepsze projekty 
realizowane dla stolicy Wiel-
kopolski i jej mieszkanek oraz 
mieszkańców w roku poprze-
dzającym rozdanie nagród.

W tegorocznej odsłonie 
konkursu „Inicjatory 2022” 
kapituła wytypowała zwy-
cięzców w czterech katego-
riach: Inicjator Roku - projek-

ty, które zostały uznane przez 
jury za najlepsze spośród 
zgłoszonych, Inicjator Wspie-
rający - inicjatywy ukierun-
kowane na pomoc osobom 
zagrożonym wykluczeniem 
społecznym, wspierające roz-
wój infrastruktury miejskiej, 
klimatu i środowiska, Inicjator 
Aktywizujący - przedsięwzię-
cia pobudzające mieszkańców 
do działania i współtworze-
nia, Inicjator Nowatorski - 
inicjatywy będące nowością 
na danym terenie lub w da-
nej dziedzinie, innowacyjne 

rozwiązania lub nowe formy 
aktywności. Zwycięzcy, w 
każdej kategorii, oprócz ty-
tułu „Inicjatora” i statuetki, 
otrzymali również nagrody fi-
nansowe, których łączna pula 
wyniosła 25 000 zł. Łącznie do 
konkursu zgłoszone zostały 
45 inicjatywy. Piątą kategorią 
jest Inicjator Mieszkańców im. 
Andrzeja Białasa, czyli nagro-
da specjalna od mieszkanek i 
mieszkańców Miasta Pozna-
nia. Łącznie do konkursu zgło-
szone zostały 45 inicjatywy.

Roman Szymański

Wyniki konkursu „Inicjatory 2022”

Teatr Muzyczny w Poznaniu 
świetnie funkcjonuje w każ-
dej pogodzie – udowodniła 
to premiera „Deszczowej 
piosenki”, która odbyła się 
16 września br. Wydarzenie 
zgromadziło opiniotwórcze 
środowiska z kraju i z zagra-
nicy. Premiera udowodniła, 
że poznański Teatr Muzycz-
ny ma prawo być uznawanym 
za jedną z czołowych insty-
tucji dbających o jakość pol-
skiej kultury. 

Artyści, którzy podczas 
tego spektaklu grają, śpie-
wają i tańczą, a może przede 
wszystkim stepują, są świet-
nie przygotowani do wła-
snych ról. Bawią się konwen-
cją. Nie tylko ze względu na 
warsztat i ponad 120 godzin 
lekcji stepu. Za przygoto-
wanie choreograficzne w tej 
technice odpowiada Maciej 
Glaza. Nad całością chore-
ograficzną czuwa Michał 
Cyran, dla którego natural-
nymi są nawiązania do filmu 
np.: słynna figura na latarni… 
Tego oczekują widzowie. Jak 
już się coś polubi, to dlaczego 
tego nie pokochać? W istocie, 
„Deszczowa piosenka”, która 
otwiera swój parasol pod au-
spicjami Teatru Muzycznego 
w Poznaniu, może dać się 
przez nas pokochać. Jest na 
to przygotowana! 

Dynamika gestów i ich 
współgranie ukazują zrozu-
mienie dla idei legendarnego 
musicalu, który rozmaite po-
kolenia artystów uczy tego, 
czym powinien być taniec na 
scenie i jak odróżnić go od 
tańca w życiu. Prowadzą nas 
w tym przekonaniu m.in.: Don 
Lockwood (Maciej Podgórzak, 
Tomasz Więcek, Tobiasz Sza-
franiak), jego partnerka Liny 
Lamont (Anna Lasota, Barba-
ra Melzer), którą poznajemy 
na czerwonym dywanie (jej 
rumieniec jest bardziej czer-
wony). Jest też przyjaciel Dona 
– kompozytor Cosmo Brown 
(Bartosz Sołtysiak, Maciej 
Zaruski), który wpada na po-
mysł wykorzystania głosu 
skromnej lecz utalentowanej 
artystki Kathy Selden (Oksana 
Hamerska oraz Marta Wiejak, 
która scenicznym wdziękiem 
zabłysnęła podczas premie-
ry)…  

Tak spełnia się założenie 
Tadeusza Kabicza, reżysera, 
któremu udało się wydobyć z 
głębi deszczu pojęcie prawdy 
i fałszu o nas samych i o tym 
co nas otacza. Nie dosłownie 
i jednoznacznie, bo przecież 
gdy coś obserwujemy przez 
taflę wody, widzimy pryzmat, 
pewną propozycję na to, kie-
dy przymknąć na coś oczy 
lub je otworzyć. Trzymając 
się konwencji metafory – 
każdy z nas w tym musicalu 
może odnaleźć dla siebie ja-
kąś kroplę, która choćby za-
sugeruje drogę do spełnienia, 
sytości lub po prostu uzasad-
nia pragnienie obcowania ze 
sztuką. Zadaje nam osobiste 
zdziwienie – „dlaczego ludzie 
potrzebują kreować niepraw-
dziwy wizerunek siebie i ota-
czającego świata”? 

Symbolem wspomnianego 
zapytania jest wielobarwna 
gra aktorska oraz szelest, 
krój i nie tylko… 200 kostiu-
mów inspirowanymi latami 
dwudziestymi – kostiumów 
„ubranych” w muzykę swin-
gowych przeżyć, by przywo-
łać tytułowe „Singin’ in the 
rain” („Deszczowa piosen-
ka”), czy też „Good morning” 
(„Dzień dobry”) i „Moses 
supposes” („Mojżesz, czy mo-

żesz”). Kostiumy zaprojek-
towała Natalia Kitamikado 
– inspirowane latami dwu-
dziestymi choć uwspółcze-
śnione. Przygotowała aż 70 
projektów. „Tu w orkiestrze 
mamy praktycznie mały big 
band: cztery saksofony, trzy 
trąbki, dwa puzony, smycz-
ki, sekcję rytmiczną. Muzy-
ka jest bardzo energetyczna, 
wybuchowa, ale są też pięk-
ne, liryczne fragmenty” – za-
znacza, kierownik muzyczny 
produkcji – Krzysztof Her-
dzin. 

Biorąc pod uwagę wszystkie 
opady i zapowiedzi atmosfe-
ryczne, „Piosenkę deszczo-
wą” Teatru Muzycznego w 
Poznaniu można postrzegać (i 
słyszeć) jako bardzo swojskie 
miejsce, motyw i kompozycję 
na mapie polskiej i między-
narodowej kultury. Jak wie-
my, pogoda czasem się nie 
sprawdza i zawodzi. Inaczej 
jest w przypadku naszego 
musicalu. Mamy do czynienia 
z prawdziwym przełamaniem 
konwencji – przychodzimy po 
deszcz, który staje się najlep-
szą receptą na słońce. Podczas 
każdego spektaklu spada aż 
sto jego litrów… 

Tekst: Dominik Górny
Zdj.: Hieronim Dymalski

„Deszczowa piosenka” na deskach 
Teatru Muzycznego w Poznaniu
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W czasie  Kamienieckich Dni 
Kultury po raz czwarty spo-
tkali się ludzie, którzy przy 
okazji dobrej wspólnej zaba-
wy są zawsze gotowi do nie-
sienia pomocy tym, którzy jej 
potrzebują. Centrum Kultury 
i Gminna Biblioteka Publicz-
na – organizator niezwykłego 
przedsięwzięcia to „maleńka” 
kilkuosobowa „załoga”, do 
której dołączyły: Urząd Gminy 
Kamieniec, OSP z Parzęczewa, 
Kamieńca, Parzęczewa, Kono-
jadu i Kotusza, Gminne Sto-
warzyszenie Kobiet, przed-
stawiciele Kuźni Talentów 
i KGW w Ujeździe oraz stała 
od lat, „silna” grupa „śmiał-
ków - wolontariuszy” i razem 
„stworzyli” projekt, ponownie 
zakładając cel charytatywny. 
Tym razem „zagrano” „dla 
każdej z Nas”, bo na rzecz Sto-
warzyszenia Niebieski Motyl, 
które pomaga kobietom zma-
gającym się z nowotworami 
stref intymnych.

Tradycyjnie „Klubowy 
piątek” wzięli w swoje wła-
danie fani muzyki klubowej, 
dla których zjechali do Ka-
mieńca wspaniali DJ-e z całej 
Wielkopolski. Artyści zagrali 
kapitalne koncerty a także li-
cytowali, często podarowane 
przez siebie gadżety. Fanta-
stycznie bawiąca się młodzież 
wrzuciła do puszek ponad 
10 tysięcy złotych. Koncert 
„Gramy o życie” to czwarta 
tego typu impreza w naszej 
Gminie, ale z pewnością nie 
ostatnia. 

„Amerykańska Sobota” 
przyniosła licznie przybyłym 
mieszkańcom (nie tylko) gmi-
ny wiele pięknych atrakcji. Na 
scenie pojawili się laureaci II 
Regionalnego Festiwalu Pio-
senki Wszelakiej. Gościem 
specjalnym Amerykańskiej 
Soboty był Krzysztof Ster – 
piosenkarz, muzyk, instru-
mentalista, uczestnik wielu 
programów muzycznych, 
uznany za jeden z najlep-
szych głosów Elvisa Presleya 
w Polsce. Artysta przybył do 
Kamieńca amerykańską żół-
tą „nowojorską” taksówką, 
bowiem w tym dniu dzięki 
inicjatywie pana Ryszarda 
Walenciaka odbywał się zlot 
amerykańskich aut. W sobo-
tę nie mogło zabraknąć na 
scenie zespołów: śpiewa-
czego ZGODA i muzycznego 
TAKIE CHŁOPAKI I… Przed 
finałowym koncertem  Orga-
nizatorzy zorganizowali licy-
tację gadżetów przekazanych 
przez cudownych darczyń-
ców, wolontariuszki sprzeda-
wały losy a panie z Gminnego 
Stowarzyszenia Kobiet czę-
stowały ciastem upieczonym 
przez chętne osoby, kawą, 
chlebem z pysznym smal-
cem i ogórkami. Przybyli na 
„Amerykańską Sobotę” mogli 
skorzystać także z wielu in-
nych niespodzianek: koloro-
wych dmuchańców, ogrom-
nych baniek, brokatowych 
tatuaży oraz malowanek na 
buźkach. Można było skorzy-
stać z  podziwiania (z możli-

wością robienia zdjęć) ory-
ginalnych samochodów. Na 
łące przylegającej do terenu 
Chaty Biesiadnej, należącej 
do RKS–u pan Dawid Szy-
mański urządził tzw. „wra-
kowanie”, które ma wielu 
zwolenników. Niebywałą 
niespodzianką okazała się 
możliwość lotu helikopterem 
nad Kamieńcem w towarzy-
stwie pilota pana Olgierda 
Stankiewicza. Działania ple-
nerowo-warsztatowe o cha-
rakterze performatywno – 
widowiskowym poprowadził  
dr Dawid Szafrański prorek-
tor Wydziału Rzeźby Uni-
wersytetu Artystycznego 
im. Magdaleny Abakanowicz 
w Poznaniu. Zwieńczeniem 
drugiego dnia był koncert ze-
społu „MEJK”, który zgroma-
dził pod sceną miłośników 
muzyki tanecznej.

„RODZINNA NIEDZIE-
LA” – trzeci Dzień rozpoczął 

się od prezentacji talentów 
i umiejętności artystów 
z CKiBP. Najpierw na podest 
wkroczyli perkusiści pod 
opieką pana Huberta Ster-
nalskiego, następnie przed-
szkolaki pod opieką pani Asi, 
którzy w pięknych strojach 
z „zarażającymi” publiczność 
uśmiechami zaprezentowały 
wiązankę tańców. Następnie 
swoje talenty wokalne i mu-
zyczne pokazali uczestnicy 
warsztatów prowadzonych 
przez panów Damiana Po-
piołkiewicza, Piotra Szwar-
ca i Marcina Gabryelczyka. 
Ostatni etap IV Kamieniec-
kich Dni Kultury to  II Parafia-
da pod hasłem „W zdrowym 
ciele zdrowy duch”. Główne 
cele tego projektu to propago-
wanie aktywności ruchowej 
i integracja międzypokole-
niowa mieszkańców Gminy 
Kamieniec, a nade wszystko 
doskonała zabawa. Uśmiech-

nięci zawodnicy z drużyn pa-
rafii Kamieniec i Parzęczewo 
ze sportową werwą przystą-
pili do licznych konkurencji. 
Nowością II Parafiady była 
konkurencja kulinarna – pyry 
z gzikiem. Drużyny przy-
gotowały pyszne potrawy 
a o ich walorach decydowali 
„smakujący” po uprzednim 
wrzuceniu datku do puszki 
kwestarskiej. Współorgani-
zatorem Parafiady była męska 
część Kuźni Talentów – mło-
dzi biegacze oraz przedsta-
wiciel Policji w Grodzisku, 
którzy przyjęli na siebie role 
sędziów. Ostatecznie zma-
gania zwyciężyła Parafia Ka-
mieniec. Nagrody i medale 
wręczyli pan Wójt, przewod-
niczący Rady Gminy i sę-
dziowie. Podczas Rodzinnej 
Niedzieli w Chacie Biesiadnej 
odbywała się tzw. „Biała Nie-
dziela”. Z inicjatywy pani pre-
zes Stowarzyszenia Niebieski 
Motyl chętne panie mogły 
skorzystać z USG piersi a pani 
fizjoterapeutka udzielała 
wskazówek i porad dotyczą-
cych różnych bólów, właści-
wej postawy, itp. Dziewczyny 
plotły niebieskie warkoczyki 
dziewczynkom i rozdawały 
upominki. Najmłodsi mogli 
przespacerować się na grzbie-
cie sympatycznej kucyczki 
Janiny, a ci trochę starsi po-
dziwiać Kamieniec z bryczki 
ciągniętej przez Tobiego. Obie 
atrakcje były możliwe dzię-
ki uprzejmości Pana Adama 
Nowaka z Maksymilianowa 

oraz wolontariuszek – Pań 
Justyny, Nikoli i Hani. Wolon-
tariuszki – Zosia, Maja i Ga-
brysia sprzedały wszystkie 
losy, wylicytowano pozostałe 
gadżety. Na finał na scenie 
pojawił się duet MARIO&DA-
RIO, czyli Mariusz Kalaga 
i Dario Isidoris. 36.722,49zł 
to niesamowity efekt zbiórki, 
kwota została wpłacona na 
konto Stowarzyszenia Nie-
bieski Motyl. Oby dobre serca 
wszystkich uczestniczących 
w IV Kamienieckich Dniach 
Kultury pomogły przetrwać 
potrzebującym najtrudniej-
sze chwile. Organizatorzy 
pragną podziękować wszyst-
kim wolontariuszom, współ-
organizatorom i partnerom 
tych wyjątkowych zdarzeń 
– wymienionym wcześniej 
i niewymienionym, darczyń-
com, paniom, które piekły 
ciasto i pomagały w kuchni, 
dziewczynom „od loterii i li-
cytacji”, wszystkim „Szaleń-
com” z szalonymi pomysłami 
i inicjatywami, panu Piotrowi 
Węglarzowi z Wielkopol-
ska Sky Dron za przepiękne 
zdjęcia oraz wszystkim za-
angażowanym w ten „wielki” 
projekt za profesjonalizm, 
sumienność i dobro oraz mą-
drość. Dzielenie się z innymi 
ludźmi tym, co mamy, jest 
jedną z najpiękniejszych rze-
czy, jakich możemy dokonać 
w swoim życiu. Nieważne, 
czy jesteśmy bogaci, czy bied-
ni. Zawsze można czymś się 
podzielić!

IV Kamienieckie Dni Kultury

Wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3D
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych Iveco, Mercedes, Scania, 
Volvo, Renault itp.

OKRĘGOWA 
StACJA 
KONtROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. Dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

Do każdego badania technicznego - NIESPODZIANKA
POSTAW NA TRADYCJĘ I DOŚWIADCZENIE

Jaromierz 38, 64-225 Kopanica
tel 68 384 06 45 – tel. kom. 604 222 116, 694 560 009

www.brudlo.com.pl
Zapraszamy na naszego Facebooka oraz Instagram

a pelargonie, begonie, niecierpki, surfinie, rośliny ozdobne  
z liści oraz wiele, wiele innych roślin na balkony i tarasy

 a wiszące donice z kwiatami  a byliny i trawy  a rozsadę 
ziół i warzyw a bardzo duży wybór donic, doniczek 

i skrzynek balkonowych
a fachową obsługę i doradztwo

a obsadzanie mis, skrzynek i donic
Godziny otwarcia: pon-pt 7:00-18:00 

sb 7:00-15:00 / niedziele i święta nieczynne
Godziny otwarcia: pon-pt 7:00-18:00 

sb 7:00-15:00 / niedziele i święta nieczynne 

Polecamy: 

TOMASZ BRYCHCY
ul. Poznańska 34 ,Grodzisk Wlkp.
tel. 601 668 680

ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

nagrobki granitowe

szeroka gama wyrobów
remonty, renowacje
galanteria nagrobków
lampy, wazony, liternictwo itp.
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Prezydent RP Andrzej Duda 
wziął udział w Kongresie Od-
budowy Ukrainy w Poznaniu. 
Do zgromadzonych przedsię-
biorców Andrzej Duda mówił: 
nie wierzę, że spór o zboże 
może w istotny sposób wpły-
nąć na polsko–ukraińskie 
relacje. Prezydent podzięko-
wał zebranym na wstępie za 
dotychczasowe wsparcie dla 
Ukrainy.

Dziękuję za gotowość dal-
szego wspierania. Ma to zna-
czenie absolutnie kluczowe 
jeśli chodzi o to, co jest naj-
ważniejsze. A mianowicie, 
aby Ukraina przetrwała, żeby 
obroniła się, żeby Rosjan uda-
ło się wypchnąć z ukraińskiej 
ziemi, bo to w istocie będzie 
oznaczało zwycięstwo w tej 
straszliwej, rozpętanej przez 
Rosjan wojnie – podkreślał.

Zaznaczył, że „odbudowa-
na i zintegrowana z Europą 
Ukraina z całą pewnością, 
jeszcze silniej, zajmie bardzo 
ważne miejsce na rynku euro-
pejskim i w europejskiej przy-
szłości”. Andrzej Duda mówił 
również o drodze Ukrainy do 
Unii Europejskiej. 

Dodał, że w procesie podno-
szenia Ukrainy ze zniszczeń 

wojennych, ogromną rolę 
odegrać mogą polscy przed-
siębiorcy. – Obecna siła Pol-
ski i polskiej gospodarki to z 
całą pewnością efekt Państwa 
pracy – podkreślił Prezydent 
zwracając się do przedsiębior-
ców. Przypomniał, że Polska 
od lutego 2022 roku jest wiel-
kim centrum logistycznym i 
kanałem dostarczania pomo-
cy, a element tego wsparcia 
stanowi obecność polskich 
firm. Andrzej Duda zaznaczył 
też, że inwestowanie na ryn-
ku ukraińskim – które odby-
wa się nieustannie – jest dużą 
szansą rozwoju dla rodzimego 
biznesu. 

Prezydent mówił, że szcze-
gólnie interesującym obsza-
rem są miejsca mniej dotknię-
te działaniami wojennymi, 
obwody na zachodzie Ukra-
iny, które podtrzymują dziś 
gospodarkę tego kraju i szu-
kają partnerów do współpra-
cy. Dodał jednak, że w dalszej 
perspektywie możliwości biz-
nesowe poszerzą się zapewne 
o tereny znajdujące się dziś w 
obszarze działań wojennych. 

Andrzej Duda, nawiązując 
do wydarzeń z ostatnich dni 
zaznaczył, że z jego perspek-
tywy „współpraca z Ukrainą 
i wsparcie dla Ukrainy ma 
wymiar dziejowy. To nie jest 
po prostu jakieś wydarzenie, 
to nie jest po prostu jakaś ak-
cja. To jest ogrom kapitału 
więzi międzyludzkiej, który 
powstał między naszymi kra-
jami i narodami. Nie wierzę w 
to, że jeden spór polityczno–
prawny może to przekreślić – 
podsumował. 

Prezydentowi towarzyszył 
Zastępca Szefa Kancelarii 
Prezydenta RP Minister Piotr 
Ćwik.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Dożynki są pięknym staro-
polskim obrzędem wieńczą-
cym coroczny trud rolników. 
Wieniec z kłosów zbóż staje 
się symbolem ciężkiej pracy 
gospodarzy i ich rodzin oraz 
wdzięczności za zebrane plo-
ny. 

Tegoroczne Dożynki Gmi-
ny Miedzichowo odbyły się 
13 sierpnia 2023 r. w Bolewi-
cach. Dożynki rozpoczęto 
mszą świętą w Kościele pw. 
Chrystusa Króla w Bolewi-
cach, odprawioną przez ks. 
Janusza Pośpiecha. Następ-
nie przez wieś przeszedł 
różnorodny korowód do-
żynkowy składający się z: 
Grodziskiej Orkiestry Dętej, 
Starościny i Starosty Doży-
nek, władz samorządowych, 
zaproszonych gości, miesz-
kańców oraz rolników i ich 
maszyn rolniczych.

Po dotarciu korowodu na 
stadion w Bolewicach roz-
poczęła się kolejna część 
uroczystości, podczas której 
na ręce Pana Wójta Gminy 
Miedzichowo Stanisława 
Piechoty, Proboszcza Para-
fii Bolewice ks. Janusza Po-
śpiecha, Przewodniczącego 
Rady Gminy Miedzichowo 
Tadeusza Koleckiego oraz 
Sołtysa Sołectwa Bolewice 
Stanisława Łodygi przeka-
zano wieńce dożynkowe z 13 
sołectw Gminy Miedzicho-
wo. Chleb z tegorocznych 
zbóż nieśli Starościna Doży-
nek pani Magdalena Cynka 
i Starosta pan Grzegorz Mar-
ciniak, którzy przekazali 
chleb na ręce Wójtowi Gmi-
ny Miedzichowo.  Uroczy-
stość dożynkową poprowa-

dził Pan Jarosław Kisiel. Na 
wstępie serdecznie powitał 
mieszkańców, zaproszonych 
rolników oraz gości wśród 
których znaleźli się m.in. 
Poseł na Sejm RP Jakub Rut-
nicki oraz Poseł na Sejm RP 
Krzysztof Paszyk.

Wójt Gminy Miedzicho-
wo Stanisław Piechota swoje 
przemówienie skierował do 
wszystkich rolników gminy,  
którym dziękował za tego-
roczne plony. Docenił trud 
i ciężką pracę rolników oraz 
wspomniał o warunkach, 
które nie zawsze są dla go-
spodarzy łaskawe. Pan Wójt 
podziękował wszystkim za 
pomoc w przygotowaniach 
dożynek gminnych i Rycer-
skiego Dnia Bolewic.

W części artystycznej za-
prezentowali się Zespół Śpie-
waczy Bolewiczanie, Zespół 
Śpiewaczy Bayer, Zespół Ant-
kowe Pyry oraz Roztańczona 
Grupa Taneczna z Bolewic.

W godzinach wieczornych 
odbył się XX Gminny Turniej 
Wsi, który już tradycyjnie 

towarzyszy obchodom do-
żynkowym. Do rywalizacji 
o Puchar Przechodni Wójta 
Gminy Miedzichowo, stanęło 
9 sołectw z gminy.

Swój tytuł zwycięzcy 
z poprzedniego roku utrzy-
mało sołectwo LEWICZY-
NEK (miejsce I), wyprzedza-
jąc sołectwo MIEDZICHOWO 
(II miejsce) oraz sołectwo 
GRUDNA (III miejsce). Na ko-
lejnych miejscach uplasowali 
się:
a JABŁONKA STARA – miej-
sce IV
a BOLEWICKO– miejsce V
a BOLEWICE – miejsce VI
a ZACHODZKO – miejsce VII
a ŁĘCZNO-TOCZEŃ – miej-
sce VIII
a BŁAKI – miejsce IX

Tegoroczne dożynki za-
kończyły się jak co roku zaba-
wą taneczną, którą poprowa-
dził DJ TOMI.

Dziękujemy wszystkim, 
którzy przyczynili się do or-
ganizacji tegorocznych Do-
żynek Gminnych w Bolewi-
cach. 

W dniu 1 września 2023 r. na 
zaproszenie Wójta Gminy 
Miedzichowo Stanisława Pie-
choty odwiedziła nas Hania 
Grabowska w towarzystwie 
swojej mamy Aleksandry. 

Hania to 9-letnia uczennica 
klasy III w Szkole Podstawo-
wej w Miedzichowie. Marze-
niem Hani było poznać zakres 
pracy Wójta Gminy Miedzi-
chowo.

Hania po przybyciu na spo-
tkanie zasiadła za biurkiem 
Wójta i z radością wykonała 
kilka telefonów do pracow-
ników, a następnie zwiedziła 
każdy referat i poznała pracę 
urzędu.

Spotkanie było również 
okazją do podziękowania 

Hani za występ artystyczny, 
podczas jednej z naszych im-
prez plenerowych, która od-
była się w Jabłonce Starej. 

Spotkanie zakończyło się 
wspólną rozmową oraz wrę-
czeniem symbolicznego upo-
minku. 

Wrześniowy weekend – 
8-10.09.2023 r., mieszkańcy 
Kurowa spędzili bardzo ak-
tywnie. 59 osób wyruszyło 
na podbój Kotliny Kłodzkiej 
oraz Pragi.

Pierwszego dnia zwiedza-
no Arboretum Wojsławice 
oraz najdłuższą jaskinię Su-
det – Jaskinię Niedźwiedzią. 
Sobotę mieszkańcy spędzili 
z przewodnikiem zwiedzając 
stolicę Czech – Pragę. Ostat-
niego dnia podziwiano skal-
ne labirynty i górskie kra-

jobrazy – Błędne Skały oraz 
Szczeliniec Wielki.

Wycieczka była doskonałą 
okazją do integracji miesz-
kańców oraz aktywności na 
świeżym powietrzu. Udało 
się zwiedzić wiele ciekawych 
miejsc Polski i nie tylko.

Warto dodać, że to już te-
goroczna trzecia wycieczka 
kilkudniowa mieszkańców 
Kurowa – weekend majowy 
spędzili w Zakopanem, a  w 
lipcu odwiedzili Międzyz-
droje.

Prezydent RP Andrzej Duda wziął udział 
w Kongresie Odbudowy Ukrainy w Poznaniu

Podziękowania za trud rolników - Dożynki 
Gminne w Bolewicach

Spełniamy marzenia…!

Mieszkańcy Kurowa zwiedzili Kotlinę 
Kłodzką i Pragę

AUTO KOMIS 
Orwat Rafa³   Serdecznie zaprasza

Karpicko, ul. Wczasowa 71/A (wylot na Nowy Tomyśl) 
tel. 600 87 29 15, 68/ 346 81 81

Czynne: Pn. Pt 10.00 18.00, Sob. Niedz. 10.00 14.00
     SKUP AUT ZA GOTÓWKĘ             www.auto-orwat.gratka.pl

62-065 Grodzisk Wielkopolski ul. Powtańców Chocieszyńskich 26
tel. 602 495 869 tel. 61 863 69 29 w 13

www.ubezpieczeniatomex.com.pl
e-mail: tomaszmachnicki@o2.pl
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NOWOŚć

gMinA KoMoRniKi

W dniu 29 sierpnia br. Wójt 
Jan Broda podpisał w imieniu 
Gminy Komorniki umowę z 
firmą IZBRUK Maciej Rybicki 
na wykonanie ul. Kolejowej w 
Plewiskach w trybie „Zapro-
jektuj i wybuduj”, na odcin-
ku od nowo wybudowanego 
wiaduktu do ul. Grunwaldz-
kiej.

Zadanie finansowane jest 
z udziałem środków Euro-
pejskiego Funduszu Rolnego 
na rzecz Rozwoju Obszarów 
Wiejskich – operacja typu 
„Budowa lub modernizacja 
dróg lokalnych”.  Kwota do-

finansowania tego zadania 
wynosi 4.992.130,00 zł., a 
całkowita wartość inwestycji 
to ok. 10,5 mln zł.

Przebudowa ul. Kolejowej 
obejmie odcinek o długości 
1,2 km, a w ramach prac dro-
gowych wykonana zostanie 
nowa nawierzchni asfaltowa, 
chodniki i ścieżka rowerowa.

Na skrzyżowaniu ul. Ko-
lejowej z ul. H. Szafran wy-
budowane zostanie rondo. 
Przewidywany termin za-
kończenia całej inwestycji 
wyznaczono na koniec 2024 
roku

W dniu 11 września 2023 r. 
odebrany został nowy hybry-
dowy autobus niskoemisyjny, 
zakupiony w ramach projek-
tu pn.:

„Zakup 1 niskoemisyjne-
go autobusu przez Gminę 
Komorniki” w ramach Pro-
gramu Operacyjnego Infra-
struktura i Środowisko na 
lata 2014–2020, Priorytet XI 
REACT -EU Działanie 11.4 
Transport miejski- całkowi-
ty koszt zakupu wynosi 1 659 
147,00 zł. dofinansowanie  
1 000 000,00 zł. Pojazd wy-
produkowany zostanie przez  
firmę MAN TRUCK & BUS 
POLSKA Sp. z o.o.

Autobus kursować będzie 
na liniach obsługiwanych 
przez PUK Komorniki (701, 
702, 703, 704, 705, 707, 710, 
716 i 729).

Autobus jest w pełni kli-
matyzowany z normą czy-
stości spalin EURO 6. Objęty 
monitoringiem audiowizyj-
nym, zawiera ładowarki USB, 
terminal zakupu biletów 
z możliwością płacenia kartą 
bankomatową, system zapo-
wiedzi głosowych.

Jest całkowicie niskopo-
dłogowy, posiada miejsce dla 
wózka inwalidzkiego. Pojazd 
pomieści 94 osoby, z czego 31 
na miejscach siedzących.

W dniu 19 stycznia 2023 
r. Gmina Komorniki zło-
żyła wniosek o udzielenie 
wsparcia finansowego w 
ramach Programu Budow-
nictwa Socjalnego i Komu-
nalnego na realizację przed-
sięwzięcia polegającego na 
budowie budynku miesz-
kalnego przy ul. Szkolnej w 
Plewiskach, w wyniku któ-
rego powstać ma 16 lokali 
mieszkalnych wchodzących 
w skład mieszkaniowego 
zasobu gminy.

W dniu 14.09.2023 r. w 
Pobiedziskach na ręce Wój-
ta Jana Brody złożony został 

czek w wysokości 3 333 757zł 
na realizację przedmiotowe-
go zadania. Całkowita pla-

nowana wartość inwestycji:  
4 617 196,43 zł. Dofinansowa-
nie: 3 333 757,00 zł.

Nowa inwestycja drogowa Hybrydowy autobus w Komornikach

Nowe mieszkania komunalne w Gminie Komorniki

PORADNIA CHIRURGICZNA
tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86

rejestracja czynna /wejście B/
GRODZISK WLKP. UL. POLNA 4

a wtorki 12.00 - 15.00 
a środy 13.00 - 18.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ

WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin
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Jakie są Pana korzenie ro-
dzinne? Skąd Pan pochodzi.
- Pochodzę z Szamotuł, 
wielkopolskiego miasta 
położonego około 35 kilome-
trów od Poznania. Jest ono 
szczególnie bliskie mojemu 
sercu. Mile wspominam 
czasy młodości, pierwszych 
nauczycieli, którzy odkry-
wali przede mną świat nauki, 
motywowali do zdobywania 
wiedzy. Choć dziś miesz-
kam w Obornikach, to gdy 
odwiedzam Szamotuły, 
z sentymentem przechodzę 
uliczkami, tymi samymi, 
którymi biegałem jako młody 
chłopak.

Szkoła średnia i studia to 
kolejny ważny rozdział 
w życiu. Jak potoczyła się 
Pana edukacja?
- Liceum ukończyłem w Sza-
motułach. Kolejny etap edu-
kacji to studia na Wydziale 
Zarządzania Uniwersytetu 
Ekonomicznego w Poznaniu. 
Z wykształcenia jestem więc 
ekonomistą. 

Kiedy zaczął się Pan inte-
resować polityką i życiem 
publicznym?
- Mogę stwierdzić, że 
zainteresowanie życiem 
publicznym mam wpajane 
od najmłodszych lat. Moi 
rodzice byli nauczycielami 
wychowania fizycznego, 
później ojciec został dyrekto-
rem szamotulskiego liceum. 
Dodatkowo tata pełnił funk-
cję trenera i prezesa klubu 
sportowego MKS Baszta. 
Rodzice nie tylko mocno an-
gażowali się w swoją pracę, 
ale również walczyli o to, by 
młodzież miała jak najlepsze 
warunki do rozwoju, nauki, 
uprawiania sportu. Mój tata 
nawet na emeryturze wspie-
rał dyrektorów szkoły. Jako 
młody chłopak widziałem, 
jak rodzice angażują się 
w sprawy lokalnej społecz-
ności, widziałem, jak cieszą 
się, gdy jakiś problem udało 
się rozwiązać albo smucili, 
gdy mimo starań coś nie wy-
chodziło. To mnie nauczyło, 
że nie można siedzieć z za-
łożonymi rękoma i czekać 
aż coś w mieście zostanie 
zrobione, lecz trzeba same-
mu się zaangażować i działać 
dla wspólnego dobra. Dlatego 
już w czasach studenckich 
udzielałem się społecznie, 
działając m.in. w Korporacji 
Akademickiej Lechia, która 
działała na Uniwersytecie 
Ekonomicznym w Poznaniu. 
Później doszło zaintere-

sowanie polityką, już jako 
29-latek próbowałem swoich 
sił, startując w wyborach do 
Sejmu. W obecnych wybo-
rach parlamentarnych także 
startuję do Sejmu, ponieważ 
chcę nie tylko angażować się 
lokalnie, ale chcę działać dla 
naszej ojczyzny.

Stan wojenny był dużym 
wstrząsem dla każdego 
Polaka. Jak Pan wspomina 
tamten okres? Czy pamięta 
Pan co Pan czuł 13 grudnia 
1981 roku?
- Gdy wybuchł stan wojenny, 
miałem zaledwie 9 lat. Nie 
rozumiałem jeszcze wszyst-
kiego, ale czułem, że sytuacja 
jest poważna. I nie chodziło 
tylko o to, że w niedzielny 
poranek w telewizji zamiast 
„Teleranka” można było 
zobaczyć smutnego pana 
w okularach. Czułem strach, 
tak jak wszyscy. W pokoleniu 
moich rodziców 
i dziadków wspomnienie 
wojny było żywe, a tutaj 
znów mówiło się o wojnie, 
na ulicach dużych miast 
pojawiły się czołgi, wszę-
dzie obecne było wojsko. 
Nie wiedzieliśmy czego się 
spodziewać. Czy faktycznie 
ktoś zaatakuje nasz kraj? 
Czy poleje się krew? Czy do 
drzwi nie zapuka milicja? Te 
pytania kłębiły się w mojej 
głowie. Jak wspominam ten 
okres, tym mocniej doce-
niam, że żyjemy w wolnym, 
demokratycznym kraju. 

Jak Pan spędza czas pry-
watny. Czy uprawia Pan 
rekreacyjnie sport?
- Niestety tego czasu prywat-
nego nie mam zbyt wiele, ze 
względu na liczne obowiązki 
służbowe. Gdy zdarza się 
wolna chwila, zależy mi na 

tym, żeby spędzić ten czas 
z rodziną. Ale jak już trafi się 
taki moment tylko dla mnie, 
staram się wykorzystać go 
aktywnie. Kocham sport. Jak 
wspominałem, rodzice byli 
nauczycielami wychowania 
fizycznego, więc sport był 
od zawsze obecny w moim 
życiu. Gdy byłem młody, 
trenowałem lekkoatletykę. 
Teraz lubię bieganie, biegam 
oczywiście rekreacyjnie. 
Po ciężkim tygodniu pracy, 
aktywność fizyczna jest 
najlepszym sposobem na 
pozbycie się stresu, a także 
zmęczenia.  

Czy jest Pan osobą toleran-
cyjną i gdzie leży granica 
Pana tolerancji?
- Jestem tolerancyjny do mo-
mentu, gdy nie są naruszane 
moje wolności oraz gdy usil-
nie nie próbuje się naruszyć 
zasad związanych z naszą 
tradycją i kulturą. 
Gra Pan na jakimś instru-
mencie lub próbował Pan 
śpiewać, malować lub pisać 
wiersze?
- W młodości uczyłem się 
w ognisku muzycznym 
w Szamotułach gry na 
fortepianie i gitarze. Jednak 
po zakończeniu edukacji nie 
kontynuowałem tej nauki. 
Muzyka w tym przypadku 
przegrała ze sportem.

Z jakich dóbr kulturalnych 
Pan korzysta- teatr, opera, 
muzyka, książka, kino?
- Z wyżej wymienionych 
najczęściej sięgam po 
książkę, lubię też oczywiście 
posłuchać muzyki – czę-
ściej z głośnika, niestety 
rzadziej na żywo. Wynika to 
oczywiście z braku czasu, ale 
myślę, że gdy przyjdzie czas 
na emeryturę, to nadrobię to 

wszystko. Chociaż pewnie 
moi bliscy w to nie wierzą, 
bo nawet jeśli przyjdzie czas, 
gdy zawodowo będę mógł 
zwolnić, to jednak pewnie 
stale będę się angażował 
w życie publiczne.

W jaki sposób Pan rozstrzy-
ga spory lub konflikty?
- Stawiam na dialog. Gdy po-
jawia się różnica zdań, wsłu-
chuję się w argumenty każdej 
ze stron i staram się dopro-
wadzić do porozumienia. 
Nie jestem zwolennikiem 
zarządzania autorytatywne-
go, gdzie najważniejsze jest 
moje zdanie, bez względu 
na wszystko. Rozmowa jest 
dla mnie podstawą rozwią-
zywania wszystkich sporów 
i konfliktów.

Jakie zalety powinny mieć 
osoby pełniące funkcje 
publiczne?
- Myślę, że osoby pełniące 
funkcje publiczne powinny 
charakteryzować się podob-
nymi cechami, co sportowcy. 
To przede wszystkim umie-
jętność wyznaczania celów 
i ich osiągania, mimo wielu 
trudności, które pojawiają 
się po drodze. Konieczna jest 
więc pracowitość, determi-
nacja, ale też elastyczność, 
by móc szybko reagować na 
niespodziewane sytuacje. 
Osoby pełniące funkcje 
publiczne powinny także za-
wsze działać zgodnie z prze-
pisami prawa. Przyda się też 
pokora, by móc przyznać, że 
nie zawsze ma się rację i by 
potrafić wysłuchać każdego 
człowieka.

Jakie zwierzęta Pan lubi 
i czy Pan też ma jakieś 
zwierzątko?
- Kocham wszystkie zwierzę-

ta, ale sam jestem właścicie-
lem 2 psów. To wierni przy-
jaciele, którzy mogą liczyć na 
oddanie i miłość całej naszej 
rodziny. 

Ulubiona Pana potrawa, 
deser i napój?
- Jestem miłośnikiem kuchni 
polskiej i wielkim fanem 
dań przygotowywanych 
przez moją żonę. Nie mam 
ulubionego jednego dania. 
Doceniam domową kuch-
nię i żałuję czasami, że 
mam zbyt mało czasu żeby 
gotować. 

W związku z pełnioną 
funkcją mało czasu pozo-
staje na życie rodzinne. 
W jaki sposób Pan rekom-
pensuje żonie i dzieciom?
- Gdy mam wolny czas, 
przede wszystkim spędzam 
go z rodziną. Najlepiej ak-
tywnie, chociażby spacerując 
po okolicy czy włączając 
się w obowiązki domowe: 
wspólne sprzątanie, gotowa-
nie. Szczególnie cenne są dla 
mnie chwile, gdy możemy 
zjeść całą rodziną wspólny 
posiłek. To świetna okazja do 
rozmów o tym, co u każdego 
się wydarzyło.

Jako wojewoda dostrzega 
Pan problemy, które należy 
szybko rozwiązać
- Każdego dnia jako wojewo-
da, wraz z moimi współ-
pracownikami i doradcami 
na bieżąco rozwiązujemy 
problemy, które się pojawia-
ją. Ale niestety wielu z nich 
nie da się przewidzieć, jak 
choćby sytuacji z lutego 
2022 roku, gdy za naszą 
wschodnią granicą wybuchła 
wojna i do naszego kraju 
w ciągu kilku dni przyjecha-
ło wielu uchodźców. Spora 
grupa Ukraińców trafiła do 
Wielkopolski, w jednej chwili 
trzeba było się zapewnić im 
bezpieczne schronienie, wy-
żywienie, opiekę medyczną. 
To było ogromne wyzwanie, 
któremu dzięki wspaniałej 
postawie Wielkopolan, udało 
się sprostać.

Jakie trzy największe 
inwestycje powinny być 
w województwie?
- To między innymi droga 
ekspresowa łącząca Poznań 
z północą województwa, 
w tym obwodnica Obornik. 
To inwestycja długo wycze-
kiwana i bardzo potrzeb-
na, bo tylko na odcinku 
Poznań-Oborniki jeździ nią 
ponad 19 tysięcy pojazdów 

na dobę. Kolejna inwestycja, 
którą już zapowiedziałem, to 
hala widowiskowo – spor-
towa w Plewiskach. Do tej 
pory duże imprezy spor-
towe i kulturalne nie były 
organizowane w Wielkopol-
sce, bo brakuje potrzebnej 
infrastruktury. Tymczasem 
Wielkopolska i Wielkopo-
lanie zasługują na halę, 
która pozwoli na organizację 
i udział w wydarzeniach na 
najwyższym światowym 
poziomie. Warto również 
inwestować we wsparcie 
małych i średnich przed-
siębiorstw, które są siłą na-
pędową naszej gospodarki, 
zapewniają zatrudnienie dla 
mieszkańców, a które przez 
trudną sytuację gospodarczą 
na świecie, wywołaną pan-
demią, a później wybuchem 
wojny w Ukrainie, muszą 
stawiać czoła wielu wyzwa-
niom.

Jaka jest młodzież: bez-
ideowa, agresywna źle 
i wychowana czy jednak nie 
jest tak źle?
- Mamy wspaniałą młodzież! 
Młodzi Wielkopolanie są 
pewni siebie, ciekawi świata, 
spragnieni wiedzy, aktywni, 
posiadają wiele talentów. 
Tylko czasami potrzebują 
takiego impulsu do działa-
nia. Tym impulsem może być 
charyzmatyczny nauczyciel 
czy trener, który coś pokaże, 
zainteresuje daną dziedziną, 
czy dyscypliną sportu i od-
ciągnie młodzież od smartfo-
na, komputera czy telewizo-
ra. Dlatego jako wojewoda 
podejmuję szereg działań 
skierowanych do młodzieży, 
m.in. organizując Wielkopol-
skie Forum Młodzieży, czy 
konferencję na temat sportu 
dzieci i młodzieży. Młodzież 
jest naszą przyszłością, 
to od nich będzie zależała 
przyszłość Wielkopolski, 
dlatego działania skierowane 
do młodych mieszkańców są 
wśród moich priorytetów.

Jakie są Pana życzenia 
zawodowe i osobiste w bie-
żącej dekadzie?
- Największym moim życze-
niem zawodowym jest to, 
żeby jak najdłużej móc dzia-
łać dla rozwoju Wielkopolski 
i w służbie naszego kraju. 
Życzenia osobiste … Chciał-
bym, żeby moim najbliższym 
zawsze dopisywało zdrowie, 
bo to jest najważniejsze. Jak 
jest zdrowie, to wszystko 
inne można samodzielnie 
osiągnąć. 

Wielkopolanie powinni mieć halę na imprezy 
o najwyższym światowym poziomie

Z Wojewodą Województwa Wielkopolskiego – Michałem Zielińskim rozmawia Franciszek Gwardzik
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Kiedy w roku 1905 na ulicach 
Poznania pojawiła się pierw-
sza taksówka, była w zasadzie 
jedynie atrakcją. Jak w wielu 
innych przypadkach scepty-
cyzm mieszkańców był duży, 
a zwolenników takiego prze-
mieszczania się po mieście 
nie było zbyt wielu. Świadczy 
o tym choćby fakt, że w roku 
1914 taksówek było zaled-
wie dziesięć. Za to konnych 
dorożek kursowało wtedy 
140. Ale kiedy przyjrzymy się 
ówczesnym samochodom, to 
oprócz wozów luksusowych, 
pozostałe nie były autami 
zbyt wygodnymi. Do tego już 
sam zakup pojazdu był spo-
rym wydatkiem i należało 
niezwykle ostrożnie kalku-
lować żeby przeznaczyć auto 
na takie świadczenie usług 
komunikacyjnych.

Wybuch I Wojny Świato-
wej skierował zainteresowa-

nia mieszkańców w zupełnie 
innych kierunkach i dopiero 
po zakończeniu światowe-
go konfliktu można mówić 
o pojawiającej się już konku-
rencyjności taksówek samo-
chodowych w stosunku do 
dorożek. Na dwa lata przed 
wybuchem kolejnej wojny 
mieliśmy w naszym mieście 
już około 155 takich pojazdów 
i 35 konnych dorożek. Ale też 
trzeba przyznać, że rozwój 
motoryzacji spowodował zde-
cydowaną poprawę wygody 
podróżowania samochodami. 
Zmieniła się też na lepsze na-
wierzchnia wielu ulic co z ko-
lei spowodowało łatwiejsze 
poruszanie się aut po mieście.

Można śmiało powiedzieć, 
że era konnych dorożek 
z wolna przemijała.

Ostatni postój tych pojaz-
dów w Poznaniu był na ulicy 
Podgórnej.

Szkoda, że włodarzom 
miasta nie przyszedł do gło-
wy pomysł by podczas, choć-
by ostatniej przebudowy tej 
ulicy w sposób symboliczny 
upamiętnić to miejsce! Warto 
nie zapominać o historii.

Ale przejdźmy do uroczy-
stości wręczenia nagrody 

taksówkarza roku 2023. od-
była się ona na terenie Śkoda 
Autodrom.

Tego dnia dwóch gości było 
wyjątkowych, to Zbigniew 
Hryniewicz znany między 
innymi z roli taksówkarza 
w serialu „Zmiennicy”, oraz 
jeden z najlepszych kierow-

ców rajdowych w Polsce, 
Krzysztof  Hołowczyc.  

W uroczystości i wrę-
czeniu nagród wzięli także 
udział zastępca prezydenta 
Poznania Jędrzej Solarski 
oraz przewodniczący rady 
Miasta Grzegorz Ganowicz. 
Ale zanim to nastąpiło dwu-
nastu finalistów konkursu 
musiało podczas prób na au-
todromie wykazać się spory-
mi umiejętnościami w pro-
wadzeniu pojazdu.

Jednak wcześniej, bo już 
w czerwcu odbyły się pierw-
sze sprawdziany innych 
umiejętności, zgłoszonych do 
konkursu kandydatów.

Po wszystkich konkuren-
cjach, także tych na terenie 
Śkoda Autodrom, wyłoniono 
zwycięzcę. Poznańskim Tak-
sówkarzem Roku 2023 został 
Jarosław Szymański.  

Cała uroczystość była swe-

go rodzaju festynem.
Odbył się między innymi 

przygotowany przez Miejskie 
Przedsiębiorstwo Komunika-
cyjne pokaz dawnych pojaz-
dów jeżdżących jako taksów-
ki, zatytułowany „Historia 
Poznańskich Taksówek”.

Z kolei strażacy z Ochotni-
czej Straży Pożarnej w Plewi-
skach zaprezentowali pokazy 
udzielania pierwszej pomocy 
po uwolnieniu ludzi z rozbi-
tych w wypadkach aut. Po-
jawili się także uczniowie 
Zespołu Szkół Geodezyjno 
- Drogowych. Można było 
wraz z nimi wziąć udział 
w ćwiczeniach sprawdzają-
cych refleks.

Za rok kolejna edycja kon-
kursu, miejmy nadzieję, że 
w równie interesującej opra-
wie.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj. Hieronim Dymalski

Poznański Taksówkarz roku 2023

Gdyby zapytać dzisiaj Pola-
ków - przedstawiciele jakiej 
instytucji cieszą się najwięk-
szym społecznym zaufa-
niem, to zdecydowana więk-
szość odpowiedziałaby, że.... 
strażacy i  nie wzbudziłoby 
to zapewne niczyjego zdzi-
wienia. Taka sytuacja trwa 
bowiem od bardzo wielu lat. 
Ciekawe jest też to, że nie do-
tyczy to jedynie Polski.

Można śmiało powiedzieć, 
że punktem przełomowym 
w postrzeganiu strażaków 
na świecie były tragiczne 
wydarzenia z 11 września 
2001r. kiedy zaatakowane 
zostały dwa bliźniacze bu-
dynki World Trade Center 
w Nowym Jorku. Podczas 
akcji ratunkowej to właśnie 
strażacy wykazali się wtedy 
największą odwagą i poświę-
ceniem. Jak w każdą rocznicę 
tak i w tym roku odbyły się w 
USA uroczystości związane z 
tym smutnym wydarzeniem. 
Uroczystości podczas któ-
rych oddano hołd wszystkim 
strażakom, a szczególnie tym 
którzy zginęli wtedy niosąc 
pomoc uwięzionym ludziom 
w World Trade Center w No-
wym Jorku.

Dlaczego o tym piszę? Otóż 
jakiś czas temu mieliśmy 
okazję znów spotkać się ze 
strażakami w Poznaniu na 
terenie Międzynarodowych 
Targów Poznańskich. Po raz 
kolejny okazało się, że cy-
kliczna impreza cieszyła się 
ogromnym zainteresowa-
niem. A jak zawsze swego ro-
dzaju motorem napędowym 
całego przedsięwzięcia są 
Ochotnicze Straże Pożarne. 
To swego rodzaju fenomen. 
Fenomen nieporównywalny 
z innymi społecznymi dzia-
łaniami w naszym kraju. Stąd 
warto poświęcić OSP nieco 
więcej czasu, a przewodnika-
mi w rozmowie będą strażacy 
z OSP Nowa Wieś

Krystian Adamczak, 
Krzysztof Barczak i Ryszard 
Reyman.

„Na Zlot Czerwonych 
Samochodów (to oficjal-
na nazwa spotkania załóg 
strażackich z całego kraju) 
przywieźliśmy dzisiaj do 
Poznania sikawkę... jeszcze 
sprzed II Wojny Światowej, 
a wiąże się z nią ciekawa 
historia. Otóż w roku 1928 
w całej wsi zaczęto zbierać 
pieniądze na zakup strażac-
kiego sprzętu. Kiedy udało 
się uzyskać potrzebną sumę 
kilku mieszkańców ukryło 
pieniądze na wozie drabi-
niastym w workach z paszą 
dla koni i pojechało kupić 
sikawkę. Czasy były jeszcze 
niespokojne stąd ostrożność 
była jak najbardziej wskaza-
na. Od tego czasu w naszej 
Nowej Wsi było już znacznie 
bezpieczniej. Mieliśmy wła-
sną sikawkę. A ludzie którzy 
tego dokonali wspominani są 
do dzisiaj i pamięć o nich na 
pewno nie zaginie, do tego są 
jeszcze wśród nas mieszkań-
cy, którzy osobiście poznali 
tych weteranów strażactwa. 
Ludzi, którzy 95 lat temu za-
kładali tą jednostkę.

Działalność naszej OSP w 
Nowej Wsi to także organi-
zowanie różnych atrakcji dla 
mieszkańców. Jesteśmy ini-
cjatorami wycieczek, rajdów 

rowerowych po okolicy, po-
magamy przy zlotach zabyt-
kowych ciągników. Te nasze 
inicjatywy z jednej strony 
niezwykle jednoczą środo-
wisko, a z drugiej pozwalają 
także młodzieży z naszej wsi 
na sprawdzenie swoich umie-
jętności, nie tylko fizycznych, 
w trakcie licznych zawodów 
OSP,  w których bierzemy 
udział. To wielka satysfakcja 
zobaczyć tych młodych ludzi 
jak garną się w nasze szeregi. 
W czasach gdy świat wirtu-
alny wydaje się być jedyną 
trakcją dla młodych nagle 
odkrywamy, jak wiele mło-
dzieży angażuje się w realne 
przedsięwzięcia. To niezwy-
kle budująca sytuacja. Jeste-
śmy z tego dumni”

Tak o sobie i działalno-
ści OSP w Nowej Wsi mówili 
tamtejsi strażacy.

A na coroczne spotkanie 
do Poznania załoga OSP z 
Nowej Wsi przyjechała mo-
torowym wozem strażackim 
z roku 1972 również zaku-
pionym za pieniądze miesz-
kańców, ale nie był to jak już 
wiemy najstarszy sprzęt ja-
kim dysponują strażacy z tej 
jednostki i jaki pojawił się na 
zlocie. Przywieźli przecież, 
także widoczną na zdjęciu, 
zabytkową, konną sikawkę.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj. Hieronim Dymalski

Po raz kolejny w Centrum Kul-
tury Zamek w Poznaniu od 9 
września możemy oglądać 
ciekawą wystawę fotograficz-
ną. Tym razem zatytułowaną 
- „OBOK i W. o peryferiach Po-
znania w fotografii”.

A skąd pomysł by tak oso-
bliwe nazwać wystawę?

Posłuchajmy kuratora tego 
przedsięwzięcia Macieja Szy-
maniaka - „W przeszłości 
często zastanawiałem się nad 
charakterem mojej dzielnicy. 
Mimo, że mieszkam w Pozna-
niu, Dębiec pozostaje osob-
nym bytem (małym miastem 
w dużym mieście). Z czasem 
zobaczyłem, że w ten sposób 
można widzieć wiele miejsc 
zlokalizowanych na uboczach 
Poznania. Dziś postrzegam 
przedmieścia mojego miasta 
jako położone w nim, a jedno-
cześnie obok niego. Mam na 
myśli zarówno aspekt geogra-
ficzny i administracyjny, ale 
także, a może przede wszyst-
kim doświadczenie mieszkań-
ców oraz ich (uświadomione 
lub nie) poczucie odrębności 
i poznańskości jednocześnie. 
Wynika ono z uwarunkowań 
historycznych, społecznych 
urbanistycznych i architekto-
nicznych”.

No cóż, Poznań, jak każde 
większe miasto z biegiem lat 
„pochłaniał” okoliczne wsie 
i osady wraz z ich odrębno-
ścią. Pamiętajmy, że dzisiaj 
korzystając z szybkich moż-
liwości transportu, niekiedy 
zmuszeni wręcz do codzien-
nego pokonywania sporych 
odległości na terenie miasta 
nie mamy świadomości jak 
to wyglądało przed wieloma, 
wieloma laty. Wtedy opusz-
czenie najbliższej okolicy było 
wręcz wydarzeniem, które 
najczęściej miało miejsce je-
dynie z ważnych przyczyn. 
Stąd rzeczą naturalną były 
lokalne społeczności. Nieco 
zamknięte, z różnymi potrze-
bami i możliwościami finan-
sowymi. Często na przykład 
postawienie nowego kościoła 
było sporym wyzwaniem dla 

mieszkańców, a przecież jego 
wielkość i wystrój był powo-
dem do dumy, a bywało że 
zazdrości innych. Z kolei te 
wchodzące z czasem w ob-
ręb miast osady, miały także 
niekiedy swoje odrębne tra-
dycje np.  rzemieślnicze, bo 
nie mieszkali tam sami rolni-
cy i to także odciskało swoje 
pozytywne piętno na tych 
miejscach. Były także antago-
nizmy pomiędzy niektórymi 
miejscowościami, które po-
tem już w granicach Pozna-
nia, stawały się powodem 
napięć pomiędzy dzielnicami. 
Przykładem może być choćby 
Śródka i Zawady.

Ale powracając do zmian 
a architekturze, układzie ulic, 
najpierw bliskość miasta, 
a potem obecność w jego roz-
ległym organizmie wręcz wy-
muszało znaczne metamor-
fozy tych miejsc. Znikały nie 
tylko domy, pola uprawne, ale 
potrzeby transportowe do-
prowadzały do dużych zmian, 
niekiedy może chaotycznego, 
ale przecież charakterystycz-
nego dla dawnych osad, nie-
powtarzalnego układu komu-
nikacyjnego, a co za tym idzie 
swoistego „klimatu”.

To właśnie takie zatrzyma-
ne w czasie fotografie różnych 
peryferii Poznania z dawnych 
lat, które możemy obejrzeć 
na wystawie - „OBOK i W. 
o peryferiach Poznania w fo-
tografii” w Centrum Kultury 
Zamek w Poznaniu, pozwala-
ją nam zobaczyć miasto, któ-

rego już nie ma.
Zapewne wielu z Państwa, 

oglądając te zdjęcia pozwoli 
sobie na chwile zadumy nad 
nieuchronnym przemijaniem. 
Może niektórym przypomną 
się miejsca z  dzieciństwa? 
Miejsca związane z miłymi 
wspomnieniami?

Fotografie pokazują nam 
przedmieścia od przełomu 
wieków XIX i XX aż do polowy 
lat 90 ubiegłego stulecia.

Zdjęcia pochodzą ze zbio-
rów Muzeum Narodowego, 
Biblioteki Uniwersyteckiej 
UAM w Poznaniu, Biura Miej-
skiego Konserwatora Zabyt-
ków w Poznaniu, Narodowego 
Archiwum Cyfrowego oraz 
zbiorów instytucjonalnych 
i prywatnych.

Należy jeszcze przypo-
mnieć, że wystawie towa-
rzyszy wiele przedsięwzięć 
skierowanych zarówno dla 
dorosłych jak i dla dzieci. 
Warto skorzystać z tej bardzo 
szerokiej oferty.

Po szczegóły odsyłam Pań-
stwa na stronę internetową 
ckzamek.pl

Na koniec dodajmy, że za 
aranżacje i produkcję odpo-
wiada Magdalena Tomczew-
ska.

Na obejrzenie wystawy 
mamy sporo czasu, bo trwać 
ona będzie do 14 stycznia 
2024 roku.

Zatem... spotkajmy się 
w C.K. Zamek w Poznaniu.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj. Hieronim Dymalski

Strażacy wykazują się największą 
odwagą i poświęceniem

Poznań – miasto na starych kliszach

MEtRopoLiA poznAńsKA
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Po raz pierwszy w Polsce, na 
galowym koncercie Ery Jazzu 
przedstawi się egzotyczna 
wokalistka  Malia. „ Swą sztu-
ką plasuje się w tej samej ka-
tegorii, w której odnajdują się 
Lizz Wright, Angelique Kidjo, 
Celeste Simone czy  Meshell 
Ndegeocello – rekomenduję 
artystkę Dionizy Piątkow-
ski, szef Ery Jazzu. Malia jest 
przy tym niezwykle auten-
tyczna, skrywająca w swoim 
jazzowym i soulowym głosie 
pokłady etnicznej, naturalnej 
ekspresji”. Marek Dusza, kry-
tyk jazzowy magazynu Audio 
twierdzi, że ”… Malia jest naj-
większym odkryciem od de-
biutu Melody Gardot. Malia 
ma wspaniały głos, odrobinę 
zachrypnięty, ciemny i zmy-
słowy. Jest afrykańską Dia-
ną Krall i Cassandrą Wilson 
w jednym”. 

Malia pochodzi z wschod-
nioafrykańskiej Malawi, jako 
nastolatka wyemigrowała 
wraz z rodzicami do Londy-
nu, gdzie odkryła dla siebie  
muzykę gwiazd jazzowej 
wokalistyki: Billie Holiday, 
Sarah Vaughan, Elli Fitzge-
rald i Niny Simone. Piosenki-
-hymny  „Strange Fruit” czy 
”Young, Gifted and Black” 
stały się dla młodej wokalist-
ki artystycznym i mentalnym 
przełomem. Wraz z edukacją 
pochłonął ją także londyń-
ski świata muzyki. O skali jej 
talentu świadczą autorskie 
albumy, które zrealizowała  
wtedy z francuskim piani-
stą i kompozytorem Andre 
Manoukianem („Yellow Daf-
fodils”, „Echoes of Dreams” 
i „Young Bones”). Egzotycz-
na wokalistka poznała także 
szwajcarskiego producenta 
Borisa Blanka ( ze słynnego 
duetu Yello) i zrealizowała al-
bum „Black Orchid” - hołd dla 
Niny Simone. Płyta  stała się 
sensacją i zdobyła prestiżo-
wą nagrodę ECHO Jazz Prize. 
W 2014 roku Boris Blank wy-
produkował kolejny zestaw 
piosenek dla Malii, potęgu-
jąc albumem „Convergence” 
jej kolejny sukces. Album 
„Black Orchid”, jaki Malia na-
grała z jazzowymi balladami  
i standardami  Niny Simone 
był dla wokalistki przełomo-
wy. Songi „ My Baby Just Ca-
res For Me”, „Don’t Explain” 
”Four Women” czy „Feeling 

Good”  nabrały w interpreta-
cji zmysłowej artystki nowe-
go wyrazu i stały się muzycz-
nymi manifestami naszych 
czasów i przepiękną syntezą 
jazzowego brzmienia oraz 
egzotycznej, afrykańskiej, 
wielokulturowej tradycji. „ 
Moje serce bije dla wielu rze-
czy – mówi Malia -  Myślę, 
że to dlatego, że pochodzę 
z małżeństwa o mieszanym 
pochodzeniu. Nigdy nie czu-
łam, że jestem jednym lub 
drugim, jestem raczej połą-
czeniem obu, a moja muzyka 
to odzwierciedla”.

Album „Black Orchid” , 
jaki Malia nagrała z jazzo-
wymi balladami i standarda-
mi  Niny Simone był – także 
w swej pozamuzycznej natu-
rze  - bardzo mocno osadzo-
ny w życiowej filozofii  i życiu 
obu wokalistek. Teraz son-
gi „ My Baby Just Cares For 
Me”, „Don’t Explain” ”Four 
Women”  czy „Feeling Good”  
nabrały w interpretacji zmy-
słowej  wokalistki nowego 
wyrazu. Stały się muzycz-
nymi manifestami naszych 
czasów i przepiękną syntezą 
jazzowego brzmienia oraz 
egzotycznej, afrykańskiej, 
wielokulturowej tradycji. „ 
Moje serce bije dla wielu rze-
czy – mówi Malia -  Myślę, 
że to dlatego, że pochodzę 
z małżeństwa o mieszanym 
pochodzeniu. Nigdy nie czu-
łam, że jestem jednym lub 
drugim, jestem raczej połą-
czeniem obu, a moja muzyka 
to odzwierciedla. Czuję, że 
ewoluuję jako człowiek i cho-
ciaż muzyka jest tylko środ-
kiem wyrazu, podoba mi się 
pomysł rezonowania z nią – 
jeśli jej tempo mi odpowiada”. 

Powrotem do tradycji i na-
wiązaniem do afrykańskich 

skojarzeń jest album „Malawi 
Blues/Njira”. Sesja zawiera 
przemyślane, subtelne i me-
lancholijne bluesowe kom-
pozycje wokalistki „Z całą 
pokorą uważam za swój obo-
wiązek przekazywanie boga-
tych tradycji i opowieści, tak 
jak robili to moi przodkowie, 
jak robili to moi dziadkowie 
i rodzice, gdy wieczorami sie-
dzieliśmy przy ognisku w Ma-
lawi”-  wyjaśnia genezę sesji 
Malia. Blues oznacza dla wo-
kalistki  życie, które śpiewem 
przekazuje dreszczyk emocji. 
„Blues zawsze był mi drogi – 
deklaruje artystka. Jest jak 
oczyszczające doświadcze-
nie, cenne i głębokie. Kiedy 
po raz pierwszy usłyszałam 
Billie Holiday śpiewającą 
„Blue Moon”, czułam to każ-
dą komórką mojego ciała. 
Billie miała na mnie potężny 
wpływ. Sentymentalny blu-
es, wywodzący się z tragicz-
nych sytuacji, czasem na-
wet odzwierciedlający moje 
własne doświadczenia... Bez 
względu na to, jak zła może 
być rodzina, przyjaciele, po-
lityka, kochankowie, rządy 
czy społeczeństwo, nigdy nie 
zniszczą sił na dobre na tym 
świecie. Coraz bardziej od-
najduję prawdę zakorzenio-
ną w mojej duszy i wreszcie 
czuję się na tyle dojrzała, by 
zrozumieć tę wspaniałą mu-
zyczną tradycję – bo blues 
znaczy życie „.  Brytyjski The 
Guardian twierdzi wręcz, że 
„ album ma wszystko, by stać 
się klasykiem. Dawno żaden 
współczesny artysta nie od-
dał tak pięknego hołdu blu-
esowi”. 

Więcej informacji na stro-
nie: www.jazz.pl

Tekst: Dionizy Piątkowski
Zdj.: Era Jazzu

Egzotyczna Malia gwiazdą 
jubileuszowej Ery Jazzu

„Wielkie premiery, słyn-
ne szlagiery” – koncert 
w ramach obchodów 210. 
rocznicy urodzin Hipolita 
Cegielskiego i 25-lecia dzia-
łalności Towarzystwa im. H. 
Cegielskiego, które odbywają 
się pod patronatem honoro-
wym: Michała Zielińskiego, 
Wojewody Wielkopolskiego; 
Marka Woźniaka, Marszałka 
Województwa Wielkopol-
skiego; Jana Grabkowskiego, 
Starosty Powiatu Poznań-
skiego; Jacka Jaśkowiaka, 
Prezydenta Miasta Poznania; 
abp Wojciecha Polaka, Pry-
masa Polski; abp. Stanisława 
Gądeckiego, Metropolity Po-
znańskiego. Wydarzenie od-
będzie się 5 października br. 
o godz. 18 w Sali Lubrańskie-
go Uniwersytetu im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu.

„Cieszymy się, że współ-
pracujemy z artystami o pol-
skiej i międzynarodowej re-
nomie, którzy wiedzą jak 
ważna jest kultura w naszym 
kraju i że trzeba o nią dbać” 
– zaznacza dr. Marian Król, 
Prezydent Towarzystwa. 

Gościem specjalnym kon-
certu będzie Justyna Re-
czeniedi, sopran liryczny 
z koloraturą, solistka Polskiej 
Opery Królewskiej, ostatnia 
uczennica „Słowika War-
szawy” – Bogny Sokorskiej. 

Towarzyszyć jej będzie pia-
nista Witold Kawalec. Ju-
styna Reczeniedi zaśpiewa 
prawykonanie całej „Kantaty 
Romskiej” do muzyki Artura 
Banaszkiewicza i słów Domi-
nika Górnego.  Co ciekawe, 
fragmenty kantaty zostały 
wykonane niespełna miesiąc 
temu w Grecji. Tradycje pracy 
organicznej w nuty przemie-
nią również Andrij Melnyk 
(akordeon) oraz Marcin Ant-
kowiak (kontrabas). Zgodnie 
z tytułem przedsięwzięcia 
usłyszymy także popularne 
szlagiery tworzące muzyczne 
dziedzictwo różnych kultur.

Artur Banaszkiewicz 
to związany z Poznaniem 
skrzypek-wirtuoz, kompo-

zytor i aranżer, który jako 
polski artysta wśród repre-
zentantów 35 krajów, w 2021 
roku, został laureatem głów-
nej nagrody na Międzynaro-
dowym Konkursie Kompo-
zytorskim w Atlancie, USA. 
Z kolei twórczość Dominika 
Górnego przetłumaczono na 
18 języków i jest obecna w po-
nad 100 międzynarodowych 
wydawnictwach. Prawyko-
nanie uzyskało patronat ho-
norowy Światowego Projektu 
„Poezja dla Kultury Godno-
ści”. Wstęp na wydarzenie 
jest bezpłatny, do wyczerpa-
nia limitu miejsc.

(inf. prasowa THC, 
oprac. Dominik Górny)

zdjęcia: Hieronim Dymalski

„Wielkie Premiery, Słynne Szlagiery” 
– ludziom pracy organicznej 

Wielkimi krokami zbliżamy 
się do ogólnopolskiego świę-
ta wszystkich seniorów. W 
dniach 29-30 września na 
Międzynarodowych Targach 
Poznańskich odbędzie się 
największa impreza skiero-
wana dla seniorów - targi 
VIVA SENIORZY.

Wśród wielu atrakcji XII 
edycji Viva Seniorzy zwie-
dzający będą mogli wziąć 
udział w warsztatach arty-
stycznych, zajęciach sporto-
wych, wspólnych treningach, 
czy wreszcie w imprezie ta-
mecznej. W strefie poświę-
conej zdrowiu będzie można 
skorzystać z konsultacji die-

tetycznych, a także zapoznać 
się z ofertą firm medycznych 
oferujących produkty i usługi 
dla seniorów.

Wszystkich melomanów 
zapraszamy do wysłuchania 
koncertu chóru Komendy Wo-
jewódzkiej Policji w Poznaniu 
oraz obejrzenia występu ta-
necznego formacji Raj Senio-
ra. Nie zabraknie wieczorów 
z gwiazdami. W piątkowy 
wieczór odbędzie się koncert 
Andrzeja Rybińskiego, nato-
miast w sobotę zwieńczeniem 
tegorocznej edycji targów 
Viva Seniorzy odbędzie się 
koncert Hanny Banaszak.

Roman Szymański

Święto wszystkich seniorów
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Tytuł tego artykułu być może 
w pierwszej chwili brzmi nie-
co przewrotnie, ale proszę mi 
wierzyć nie ma w tym cienia 
przesady. „Van Gogh Multi – 
Sensory Exhibition” to nazwa 
nietypowej nie tyle wystawy 
co prezentacji w pawilonie nr. 
1 na terenie Międzynarodo-
wych Targów Poznańskich.  

Ale o tym wszystkim opo-
wiedzą Ewa Król rzecznik 
prasowy wystawy i Karolina 
Michałowska historyk sztuki, 
artystka.
A.B. - Ja właśnie wyszedłem 
z tej wystawy i muszę przy-
znać, ze jestem wprost oszo-
łomiony. Mogę powiedzieć, 
że jest to swego rodzaju wzru-
szenie duchowe. Stąd moje 
pytanie, czy sądzą panie, że 
z tej wystawy może ktoś wyjść 
zupełnie nieporuszonym?
E.K i K.M – To jest zawsze 
indywidualna sprawa, zależ-
na od naszej wrażliwości, ale 
wydaje się, że stworzono taką 
przestrzeń, która wydobywa 
nawet z najtwardszych serc...  
najgłębsze emocje.

A.B. - Czy to jest trochę tak, 
że... tu użyję słowa, które być 
może kompletnie nie pasuje 
do całego przedsięwzięcia, 
ale warto je użyć, i to w pozy-
tywnym znaczeniu, bo czy nie 
jest  to swego rodzaju...mani-
pulacja?
E.K i K.M – W pewnym sen-
sie tak, bo prawdziwe obrazy 
Van Gogha są tu świadomie 
przeskalowane, w większą 
formę. To zupełnie innowa-
cyjna forma doświadczania 
sztuki i to nie tylko przezna-
czona dla widzów młodszych, 
ale dla nieco starszych tak-
że. Oglądający mogą niejako 
wejść w obraz. Mogą poczuć 

lato przedstawione na obra-
zach, kwiaty, wiatr, gwiazdy, 
noc. Mogą wręcz spacerować. 
Mogą przenieść się do czasów 
Van Gogha. Mamy nadzieję, 
że dzięki tej multisensorycz-
nej wystawie, która stara się 
działać na wiele zmysłów do-
świadczamy tego wszystkie-
go. Do tego dochodzi jeszcze 
element dynamiki ponieważ 
te obrazy są animowane i od-
działują na nas ze wszystkich 
stron, łącznie z podłogą. One 
nas otaczają i właśnie to po-
zwala przeżyć dużo pełniej 
to doświadczenie, także z po-
mocą własnej wyobraźni. Do 
tego całość wzbogacona jest 

przepiękną muzyką z epoki, 
w której żył artysty. Pojawia-
ją się między innymi utwory 
Fryderyka Chopina i Ludwi-
ka van Bethovena. Dźwięki 
wzbogacone są jeszcze gło-
sem lektora, który czyta frag-
menty listów Van Gogha do 
jego brata Theo.
A.B. - Muszę powiedzieć, że 
leżąc na rozłożonych na pod-
łodze pufach zagłębiamy się 
w nieco bajkowy świat. Świat 
tak relaksujący, że chcemy 
w nim pozostać jak najdłużej 
i co prawda teraz rozmawia-
my, ale chciałbym do tamtego 
świata wrócić, bo wiem, że za 
chwilę ogarnie mnie zgiełk 

i wszystkie codzienne proble-
my. No...chyba, że ten „świat 
Van Gogha” mi się przyśni. 
Czy takie były założenia twór-
ców wystawy?
E.K. i K.M. -  Van Gogh po-
wiedział kiedyś, że maluje to 
co widzi we śnie i ta wystawa 
właśnie taka jest. Ona jest po-
dobna do snu, bo wokół mamy 
półmrok, a niekiedy nawet 
noc, stąd myślę, że to jest do-
bre porównanie. Ale jest też 
w tym swego rodzaju ironia, 
bo przecież oglądamy, prze-
żywamy dzieła artysty, który 
był wewnętrznie wręcz wy-
pełniony problemami, zmagał 
się  nimi na co dzień. Zmagał 
się z życiem... z własnymi de-
monami. Stąd ta wspomniana 
ironia jest piękna, bo kontakt 
z obrazami tak tragicznej 
postaci pokazanymi w tej 
niezwykłej, multimedialnej 
formie sprawia, że my sami 
czujemy się w pewien sposób 
oczyszczeni, oderwani od 
problemów naszego życia.
A.B. - To określenie... oczysz-
czenie, pasuje do tych prze-

żyć. Nie wiem czy z tej wysta-
wy wyjdę lepszy, ale na pewno 
bogatszy.
E.K. i K. M. - Tak, na pewno 
bogatszy o nowe doświadcze-
nia. Być może nie każdy tak 
dużo wie o  twórczości arty-
sty, a tutaj podczas tej półto-
rej, dwóch godzin poznajemy 
jego obrazy w niezwykłej, 
ale jednocześnie przystęp-
nej formie. Nie zawsze musi 
to być refleksja nad własnym 
życiem, może to być czas... 
relaksu.
A.B. - Dziękuję za rozmowę.
Myślę, że takiego relaksu 
można życzyć wszystkim, 
którzy do 28 stycznia 2024 
roku odwiedzą wystawę  „Van 
Gogh Multi – Sensory Exhi-
bition” w hali nr.1  na terenie 
Międzynarodowych Targów 
Poznańskich.
Warto na koniec dodać, że 
prezentacja pokazywana była 
wcześniej w Dubaju, Los An-
geles, Las Vegas, Paryżu oraz 
Toronto.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj. Hieronim Dymalski

Van Gogh... na leżąco

W Starym Zoo w Poznaniu 3 
września odbyła się kolejna 
edycja Poznańskiego Targu 
Dobra, który był świetną oka-
zją, aby zapoznać się z różno-
rodnymi inicjatywami, jakie 
realizowane są w mieście 
dzięki działaniom przedsta-
wicielek i przedstawicieli 
trzeciego sektora. 

Na terenie zoo pojawiło 
się ponad stu wystawców, 
których stoiska ulokowane 
zostały w siedmiu strefach 
tematycznych i przedsta-
wiło swoje działania na 
rzecz mieszkanek, miesz-
kańców miasta Poznania, 
między innymi w tema-
tach: kultury, sportu, śro-
dowiska, równości, zdro-

wia, edukacji i aktywności 
społecznej.

To niezwykłe wydarzenie 
powstało, by promować licz-
ne organizacje pozarządo-
we, które działają w stolicy 
Wielkopolski i zmieniają ją 
na lepsze. Organizacje po-
zarządowe przygotowały 
mnóstwo atrakcji i warszta-
tów edukacyjnych. można 
było m.in. obejrzeć wystawę 
zbiorów przyrodniczych, na-
uczyć się pierwszej pomocy, 
wziąć udział w warsztatach 
robienia przypinek czy lalek 
ludowych, poćwiczyć judo 
czy nawet wejść do symu-
latora dachowania. Na naj-
młodszych czekały liczne 
konkursy i zabawy, a także 

malowanie twarzy i zaplata-
nie warkoczy. 

Targom towarzyszył Kier-
masz Społeczny, którego ce-
lem było promowanie zakupu 
rzeczy od podmiotów ekono-
mii społecznej. Uczestniczki 
i uczestnicy mogli zakupić 
m.in. ceramikę, rękodzieło, 
mydełka, publikacje czy tor-
by od blisko 20 podmiotów 
ekonomii społecznej. Zysk 
ze sprzedaży przełoży się 
na utrzymanie miejsc pracy 
osób zagrożonych wyklucze-
niem społecznym, rehabilita-
cję i wsparcie dla osób z nie-
pełnosprawnościami, a także 
na realizację działań społecz-
nych na terenie miasta.

Roman Szymański

Poznański Targ Dobra 2023

MEtRopoLiA poznAńsKA

EDMUND BOSY

OKRĘGOWA StACJA KONtROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE SAMOCHODÓW ZASILANYCH GAZEM
SAMOCHODY OSOBOWE „B” I DOSTAWCZE (do 3,5 t.)

SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (do 16 t.)
SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (pow. 16 t.)

AUTOBUSY „D”
CIĄGNIKI „T”

PRZYCZEPY I NACZEPY „E” 

P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00

1 września minęła 31 rocznica 
od uprowadzenia a następnie 
zamordowania 24-letniego 
dziennikarza śledczego Ja-
rosława Ziętary z Poznania. 
Zajmował się tematami go-
spodarczymi i śledczymi. 
W ubiegłym roku Jarosław 
Ziętara został pośmiertnie 
odznaczony Krzyżem Kawa-
lerskim Orderu Odrodzenia 
polski. Był on przywiązany do 
najbardziej ludzkich wartości 
do dążenia do prawdy i spra-
wiedliwości. Współpracował 
z Gazetą Poznańską i Polskim 
Radiem. Na budynku w któ-
rym mieszkał na ulicy Ko-
lejowej w 2016 roku została 
odsłonięta  tablica upamięt-
niająca Jarosława Ziętarę. 
Umieszczono na niej napis „ 
Zginął bo był dziennikarzem”

W tym roku o godzinie  
9-tej zgromadziło się kilka 
osób i kilku dziennikarzy 
z poznańskich rozgłośni ra-
diowych i telewizyjnych.

Franciszek Gwardzik

Zginął bo był dziennikarzem
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49. Biesiadę Koźlarską roz-
poczęła się w Muzeum Ziemi 
Zbąszyńskiej i Regionu Ko-
zła wystawą zatytułowaną 
„Tradycja inspiruje współ-
czesność”. Wystawie towa-
rzyszyła degustacja potraw 
regionalnych przygotowa-
nych przez koło gospodyń 
wiejskich ze Strzyżewa a tak-
że prezentacja filmu podsu-
mowującego warsztaty z mu-
zykiem Maciejem Rychłym.

W sobotę odbyły się prze-
słuchania do konkursu na 
Najlepszego Młodego Muzy-
ka Ludowego. Jury oceniło 
45 wystąpień w siedmiu róż-
nych kategoriach. Młodych 
adeptów sztuki koźlarskiej 
oceniali Martyna Żurek, Ed-
mund Hildebrandt oraz Jerzy 
Skrzypczak. Oto rezultaty te-
gorocznych przesłuchań:

I. Kategoria Mistrz – Uczeń
Wyróżnienie: Eliza Kliman 
oraz Marcin Szczechowiak

II. Kategoria kapela
Początkujący
Wyróżnienie 
Kapela Koźlarska Zofii Obst
Średnio zaawansowani
1. Siedleckie Koziołki
2. Kapela z Łokazji
3. Kapela braci Drozdów
Zaawansowani
1. Kapela Ze Sini
2. Nie przyznano
3. Kapela Oliwiera Niemca

III. Kategoria solista 
kozioł / sierszenki
Początkujący
1. Martyna Skotarczyk
2. Zofia Obst
3. Nie przyznano
Wyróżnienie „na zachętę” – 
Kinga Grychta
Średnio zaawansowani
Grand Prix – Adam Ejchost
1. Dominik Kierecki
2. Nie przyznano
3. Arek Drozda
Zaawansowani
Ex Aequo
1. Oliwier Niemiec i Łukasz 
Piątek

IV. Klarnet
Początkujący
1. Karol Ejchost

2. Nie przyznano
3. Anna Brudło
Średnio zaawansowani
1. Weronika Śliwa
2. Nie przyznano
3. Hubert Wittke

V. Skrzypce, mazanki
Początkujący
1. Antoni Rojek
2. Joanna Klocek
3. Julia Domalewska
Średnio zaawansowani
1. Zuzanna Frącek – Nagroda 
im. Leonarda Śliwy
2. Julia Brudło
3. Ex aequo Adrian Drozda 
i Hanna Leśnik
Zaawansowani
1. Justyna Trześniewska
2. Nie przyznano

3. Nie przyznano
Wyróżnienia ex aequo: Mar-
tyna Mania i Karolina Łocho-
wicz

VI Śpiewacy ludowi
Śpiewacy do lat 15
1. Martyna Brudło
2. Nie przyznano
3. Ex aequo: Hanna Leśnik 
i Anna Brudło
Śpiewacy 16 lat i starsi
1. Nie przyznano
2. Ex aequo: Karolina Łocho-
wicz i Maria Leśnik
3. Ex aequo: Arkadiusz Droz-
da i Adrian Drozda
Nagroda Jurka Skrzypczaka 
dla Marii Leśnik za grację 
i elegancję sceniczną.

VI. Dudziarze Wielkopolscy
Pięć równorzędnych 
nagród dla:
Fryderyka Jankowskiego
Wojciecha Ozóga
Bartosza Wilka
Kapeli dudziarskiej Andrzeja 
Frankiewicza i Inez Budziń-
skiej Katarzyny Kruszony

Wspólne biesiadowanie 
zarówno w sobotę jak i nie-
dzielę, dzięki słonecznej po-
godzie, odbyło się przy scenie 
w zbąszyńskich Łazienkach. 
Tegoroczne święto muzy-
ki koźlarskiej w Zbąszyniu 
zgromadziło łącznie ponad 
dwustu muzyków i tancerzy 
ludowych. Wystąpiły mię-
dzy innymi Koziołki Przy-

prostyńskie, Kapela Koźlar-
ska Adama Kaisera, Kapela 
z Łokazji, Kapela Koźlarska 
Rodziny Brudłów, Kapela 
Koźlarska Edmunda Hilde-
brandta, Rodzinna Kapela 
Molendów, Kapela Koźlarska 
Marcina Szczechowiaka, Ka-
pela Piotra Strugały, Kapela 
Koźlarska ze Sini, Kapela Du-
dziarska Snutki, Kapela Du-
dziarska CK Zamek, Kapela 
Zofii Obst, Kapela Koźlarska 
Pawła Skotarczyka, Zespół 
Śpiewaczy Perły Sumsiodki, 
Kapela Dudziarska Sokoły 
z Kościana, Kapela Koźlarska 
Braci Drozdów Kapela Kot-
kowiacy, Kapela Zbąszynia-
cy, Koziołki Przyprostyńskie 
oraz Wesele Przyprostyńskie.  
Repertuar 49. Biesiady Koź-
larskiej wzbogacili również 
muzycy i tancerze Zespołu 
Istebna z Beskidu Śląskiego. 

Serdeczne podziękowania 
wszystkim zaangażowanym 
w przygotowanie tegorocz-
nej biesiady. Podziękowania 
członkom Stowarzyszenia 
Muzyków Ludowych w Zbą-
szyniu, pracownikom Za-
kładu Usług Komunalnych, 
sołectwom Nowy Dwór 
i Zakrzewko, strażakom OSP 
Przyprostynia, Paniom z Koła 
Gospodyń Wiejskich w Strzy-
żewie, Senior Wigor Zbąszyń, 
Zbąszyńskiemu Centrum 
Sportu, Turystyki i Rekreacji. 
Do zobaczenia za rok na 50. 
Biesiadzie Koźlarskiej.

49. Biesiada Koźlarska – tradycja inspiruje współczesność


